
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 15441, 15442, 15444,

15446, 15448, 15449, 15451, 15455

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 3002 έως 3066,

σελ. 15420 - 15429
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

15430 - 15439
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 19 Σεπτεµβρίου 2016, σελ. 15440
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Οικονοµικών:
i. σχετικά µε την καταπολέµηση του λαθρεµπορίου καυσί-

µων, σελ. 15442
ii. σχετικά µε την αδράνεια για την αντιµετώπιση των «γκρί-

ζων µισθώσεων» στις µισθώσεις ιδιωτικών χώρων ως τουρι-
στικών καταλυµάτων, σελ. 15444

β) Προς τον Υπουργό  Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης:

i. σχετικά µε την έξαρση του µεταναστευτικού προβλήµα-
τος στη Χίο, σελ. 15446

ii. σχετικά µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση, σελ. 15450
γ) Προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και

Κοινωνικής Αλληλεγγύης:
i. σχετικά µε την προστασία από την κατάσχεση των ανα-

δροµικά καταβαλλόµενων συντάξεων, σελ.15449
ii. σχετικά µε τον αποκλεισµό από το νέο Πρόγραµµα Κοι-

νωφελούς Εργασίας Δήµων και Ανέργων από ολόκληρες πε-
ριφέρειες, σελ. 15452

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Κατάθεση σχεδίων νόµων:

α) Οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, Εσω-
τερικής και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εθνικής  Άµυνας,
Εξωτερικών, Οικονοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κατέθεσαν
στις 15.9.2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µε-
ταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της
Κυβέρνησης της Κυπριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συ-
νεργασία στους τοµείς  Έρευνας και Διάσωσης», σελ. 15444

β) Οι Υπουργοί Οικονοµικών, Πολιτισµού και Αθλητισµού,
Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων κατέθεσαν στις 15.9.2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της από 14.11.2014 Σύµβασης Αγοραπωλησίας Μετοχών για
την απόκτηση του 100% του µετοχικού κεφαλαίου της εται-
ρείας ΕΛΛΗΝΙΚΟ Α.Ε. και της από 19-7-2016 Τροποποιητικής
Σύµβασης και ρύθµιση λοιπών συναφών θεµάτων», σελ.
15444

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 15419 - 15455

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 15442
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 15441, 15442, 15444, 

15446, 15448, 15449, 
15451, 15455

ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 15441, 15442, 15449
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 15441, 15442

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ Τ. , σελ. 15443, 15444, 15446
ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ Ο. , σελ. 15453, 15454
ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ Φ. , σελ. 15444, 15445, 15446
ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ Χ. , σελ. 15451, 15452
ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ Ι. , σελ. 15449, 15450
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 15442, 15443
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 15452, 15453, 15454, 15455
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 15446, 15448
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 15447, 15448, 15449
ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ Α. , 

σελ. 15450, 15451, 15452
ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 15449, 15450

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 15444, 15446, 15449, 

15450, 15455

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’

Παρασκευή 16 Σεπτεµβρίου 2016



Αθήνα, σήµερα στις 16 Σεπτεµβρίου 2016, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Δ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.
Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-

φορές προς το Σώµα. 
(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-

λής κ. Μάριο Κάτση, Βουλευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα: 

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’

Παρασκευή 16 Σεπτεµβρίου 2016



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

15420 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15421



15422 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15423



15424 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15425



15426 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15427



15428 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15429



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

15430 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15431



15432 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15433



15434 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15435



15436 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15437



15438 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Ρ]’ - 16 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2016 15439



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 19 Σεπτεµβρίου 2016.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130, παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1260/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα
προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότη-
σης, σχετικά µε την κήρυξη ως θεοµηνιόπληκτων των Δήµων Αν-
δραβίδας - Κυλλήνης και Πηνειού και τη λήψη µέτρων για τις
αποζηµιώσεις των πληγέντων πολιτών.

2. Η µε αριθµό 1253/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Εύβοιας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Νικολάου
Μίχου προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγ-
κρότησης, σχετικά µε την «εκτόπιση 36.769 τέκνων Ελλήνων από
τους βρεφονηπιακούς σταθµούς».

3. Η µε αριθµό 1265/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικο-
λάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
επαναλειτουργία του εργοστασίου χυµοποίησης και τυποποί-
ησης χυµού της Ένωσης Αγροτικών Συνεταιρισµών (ΕΑΣ) Αργο-
λίδας «Εσπερίδες».

4. Η µε αριθµό 1257/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Λαρίσης των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Βασιλείου Κόκκαλη
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά
µε τη δίκαιη αποζηµίωση των πληγέντων παραγωγών από τον πα-
γετό του Μαρτίου 2016, ο οποίος προκάλεσε εκτεταµένες ζηµιές
στις δενδροκαλλιέργειες του Νοµού Λάρισας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130, πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1261/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα οικονοµικά προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι προµηθευτές της εταιρείας «Μαρινόπου-
λος».

2. Η µε αριθµό 1266/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Σάκη Βαρδαλή προς τους Υπουργούς Εσωτερικών και Διοικη-
τικής Ανασυγκρότησης και Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων που προκάλεσε

έντονη βροχόπτωση στον Δήµο Θερµαϊκού της Περιφερειακής
Ενότητας Θεσσαλονίκης.

3. Η µε αριθµό 1226/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Βλάχου προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την κατάργηση Αστυνοµικών Τµηµάτων στην Περιφέρεια Ατ-
τικής.

4. Η µε αριθµό 1217/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε τον δη-
µοσιευµένο ισολογισµό της Σκοπευτικής Οµοσπονδίας (ΣΚΟΕ).

5. Η µε αριθµό 1220/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
A’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τη θεώρηση διαβατηρίων
µε την ένδειξη «Μακεδονία».

6. Η µε αριθµό 1227/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστασίου Δηµοσχάκη προς
τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού, σχετικά µε
την κατάσταση των κόκκινων δανείων στον Έβρο και τη Θράκη.

7. Η µε αριθµό 1222/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Πανα-
γιώταρου προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτι-
κής, σχετικά µε την «αδικαιολόγητη αποποµπή της µονάδας βα-
τραχανθρώπων από τον Άγιο Κοσµά».

8. Η µε αριθµό 1225/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ
κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινω-
νικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τη δυ-
νατότητα επανένταξης στη ρύθµιση των εκατό δόσεων για όλους
όσοι την απώλεσαν και ανεξαρτήτως λόγου.

9. Η µε αριθµό 1231/6-9-2016 επίκαιρη ερώτηση του ΣΤ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υ-
πουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλλη-
λεγγύης, σχετικά µε τη δραστική περικοπή των αναπηρικών συν-
τάξεων και επιδοµάτων των ΑΜΕΑ.

10. Η µε αριθµό 1191/29-8-2016 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ –
ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την προστασία των πολιτών από τις υπερβολικές
χρεώσεις των τραπεζών.

15440 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Η πρώτη µε αριθµό 5916/6-6-2016 ερώτηση του Βουλευτή Λα-
κωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Δαβάκη προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε το πάγωµα των διµερών σχέ-
σεων µε το Ιράν, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του αρµόδιου
Υπουργού, του κ. Ξυδάκη, στο εξωτερικό. 

Η δεύτερη µε αριθµό 1252/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου –
Χρυσή Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την «ανθελλη-
νική δράση Τούρκων πρακτόρων και εκπροσώπων τους στη Θρά-
κη», δεν θα συζητηθεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του
Αναπληρωτή Υπουργού Προστασίας του Πολίτη κ. Νικολάου
Τόσκα.

Η όγδοη µε αριθµό 1208/2-9-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης των Ανεξαρτήτων Ελλή-
νων κ. Γεωργίου Λαζαρίδη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τις συγχωνεύσεις Ασ-
τυνοµικών Τµηµάτων στον Νοµό Θεσσαλονίκης, δεν θα συζητη-
θεί λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του Αναπληρωτή Υπουρ-
γού Προστασίας του Πολίτη κ. Νικολάου Τόσκα.

Η τρίτη µε αριθµό 1254/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, σχετικά µε την κατάσταση στον Ορ-
γανισµό Μεγάρου Μουσικής Αθηνών, δεν θα συζητηθεί για λό-
γους υγείας του Υπουργού Πολιτισµού κ. Αριστείδη Μπαλτά. Του
ευχόµαστε περαστικά.

Η τέταρτη µε αριθµό 1263/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων των δηµόσιων
νοσοκοµείων εξαιτίας των ελλείψεων σε σύγχρονο ιατροτεχνο-
λογικό εξοπλισµό, δεν θα συζητηθεί λόγω φόρτου εργασίας του
Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας κ. Παύλου Πολάκη. 

Η πέµπτη µε αριθµό 1249/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώ-
του κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Ποταµιού κ. Ιάσονα Φω-
τήλα προς τον Υπουργό Οικονοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού,
σχετικά µε την επαναφορά της ενιαίας τιµής βιβλίου, δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω συνάντησης µε τους θεσµούς του Υπουργού Οικο-
νοµίας, Ανάπτυξης και Τουρισµού κ. Γεωργίου Σταθάκη. 

Η τέταρτη µε αριθµό 1248/12-9-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύ-
τερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευστα-
θίου (Στάθη) Παναγούλη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετι-
κά µε το κόστος των «εκπροσώπων των θεσµών» στο δηµόσιο,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος – φόρτου εργασίας του Υ-
πουργού Οικονοµικών κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου. 

Η έκτη µε αριθµό 1206/31-8-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Παναγιώταρου προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχε-
τικά µε την «ανθελληνική δράση Τούρκων πρακτόρων και εκπρο-
σώπων τους στη Θράκη», δεν θα συζητηθεί λόγω υπηρεσιακών
υποχρεώσεων του Υφυπουργού Εξωτερικών κ. Ιωάννη Αµανα-
τίδη. 

Επίσης, λόγω ανειληµµένων υποχρεώσεων του Υπουργού
Εσωτερικών κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή δεν θα συζητηθούν η
δεύτερη µε αριθµό 1264/13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τους Υπουργούς
Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης και Αγροτικής Ανά-
πτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε τις πρόσφατες καταστροφικές
πληµµύρες στην Πελοπόννησο, η έβδοµη µε αριθµό 1250/12-9-
2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή A’ Θεσ-
σαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την υποστελέχωση της Τεχνικής Υπηρεσίας του Δήµου Αρ-
ριανών του Νοµού Ροδόπης, καθώς και η έβδοµη µε αριθµό

1216/5-9-2016 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Εµ-
µανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τη λήψη µέτρων για την απορ-
ρόφηση όλων των παιδιών στους παιδικούς σταθµούς.

Για όλες αυτές τις ερωτήσεις που αναβλήθηκαν, υπάρχει και
επιστολή του Γραµµατέα της Κυβέρνησης κ. Μιχάλη Καλογήρου,
που επιβεβαιώνει τους λόγους. Είναι πολύ ευγενικό εκ µέρους
του που µας ενηµερώνει. Είναι οι ίδιοι ακριβώς λόγοι κι έτσι επι-
βεβαιώνει όσα ακούσατε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο για µισό λεπτό; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Για ποιόν λόγο;  
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θέλω να γίνει µια διευκρίνιση.

Παρ’ ότι είµαι νέος Βουλευτής, όπως γνωρίζετε πρωτοεξελέγην
το 2012, τον όρο «φόρτος εργασίας» Υπουργού σε κοινοβουλευ-
τικό έλεγχο δεν τον έχω ξανακούσει. Δηλαδή, στην ΙΕ’ Περίοδο
δεν υπήρχε αυτός ο όρος. Οι Υπουργοί, όταν ήταν στην Ελλάδα,
έρχονταν και απαντούσαν. Όταν ήταν στο εξωτερικό, σε απο-
στολή της Κυβέρνησης, για την οποία είχε δοθεί άδεια του Πρω-
θυπουργού, σύµφωνα µε το προεδρικό διάταγµα περί λειτουρ-
γίας της Κυβέρνησης, φυσικά και απουσίαζαν. Κι εγώ για δυόµισι
χρόνια, που ήµουν Υπουργός, δούλευα δεκατέσσερις ώρες την
ηµέρα, αλλά δεν νοµίζω ότι έχασα καµµία ερώτηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μηταράκη, ε-
πειδή δικαίως διαµαρτύρεστε -έχουν διαµαρτυρηθεί και άλλοι
συνάδελφοι- και το θέµα έχει απασχολήσει τη Διάσκεψη των
Προέδρων, θα σας ενηµερώσω σχετικά. 

Πράγµατι, οι ερωτήσεις που δεν συζητούνται, σύµφωνα µε τον
κ. Βούτση που µας ενηµέρωσε, έχουν φτάσει περίπου το επίπεδο
του 70%, δηλαδή είναι πολύ παραπάνω απ’ αυτό που πάντοτε
συναντούσαµε στη Βουλή. 

Έχουµε πάρει µία απόφαση: Θα γίνει αναθεώρηση του Β’ τµή-
µατος του Κανονισµού λειτουργίας της Βουλής, που αφορά τα
συγκεκριµένα θέµατα, και εκεί θα κοιτάξουµε πώς θα βελτιωθεί
αυτό και από άποψη δικής µας λειτουργίας αλλά και από άποψη
«ποινολογίου» των Υπουργών. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Έχει προταθεί από συναδέλ-
φους –και νοµίζω ότι είναι πολύ καλή σκέψη- να δίνεται η δυνα-
τότητα της πρωτολογίας του ερωτώντα Βουλευτή, εν απουσία
του Υπουργού. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όλα αυτά έχουν συ-
ζητηθεί στη Διάσκεψη των Προέδρων και θα ληφθούν υπ’ όψιν,
όταν αρχίσει η συζήτηση για την αναθεώρηση του Β’ τµήµατος
του Κανονισµού της Βουλής τον Οκτώβριο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Συντυ-
χάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Στο ίδιο πνεύµα θα µιλήσω. Ήταν σήµερα να συζητηθεί η επί-

καιρη ερώτησή µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ναι το είδα. Έχετε

δίκιο.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Είναι εξ αναβολής επίκαιρη

ερώτηση. Θα µου πείτε είναι δύο, ενώ έχει συµβεί να έχουµε και
οκτώ αναβολές. Όπως είπατε κι εσείς, είναι περίπου το 70% των
επικαίρων που δεν συζητιούνται. Το ποιοτικό στοιχείο, όµως,
ποιο είναι; Το ποιοτικό στοιχείο είναι ότι γίνεται κατ’ εξακολούθη-
ση, γίνεται συστηµατικά και το εκλαµβάνουµε, τουλάχιστον ε-
µείς, ως άρνηση του Υπουργού ή του οποιουδήποτε Υπουργού
να τοποθετηθεί για ένα κρίσιµο θέµα των παιδικών σταθµών,
όταν γνωρίζουµε ότι σαράντα οκτώ χιλιάδες παιδιά θα µείνουν
εκτός. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Χάνεται η επικαιρό-
τητα, έχετε δίκιο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Χάνεται η επικαιρότητα. Κατά
συνέπεια να ληφθούν σοβαρά υπ’ όψιν και από το Προεδρείο της
Βουλής…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Συντυχάκη, δεν
είναι ο κατάλληλος χώρος εδώ. Έχετε τους εκπροσώπους σας
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και ο κ. Παφίλης στη Διάσκεψη των Προέδρων όλα αυτά που λέτε
τα έχει πει επανειληµµένως. Απλώς τώρα στην Ολοµέλεια εγώ
δίνω καταχρηστικά τον λόγο, επειδή σήµερα είναι λίγες οι ερω-
τήσεις.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Έχει και µια επιπλέον αξία, γιατί
υπάρχει κόσµος που παρακολουθεί τις επίκαιρες ερωτήσεις.
Όταν βλέπει ότι αναβάλλεται η µία επίκαιρη ερώτηση πίσω από
την άλλη, αντιλαµβάνεστε ότι αυτό είναι αρνητικό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν σας αδικώ. Ό-
µως, υπάρχουν και Υπουργοί, οι οποίοι είναι εξαιρετικά συνεπείς. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ας σταµατήσει αυτή η παρωχη-
µένη δικαιολογία για «ανειληµµένες υποχρεώσεις». 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν θα δοθεί λύση
εδώ, κύριε Συντυχάκη. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Υποχρέωση είναι να έρθει να
απαντήσει ο Υπουργός. Είναι απαράδεκτη η διαδικασία και η
στάση του Υπουργού! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Σας ευχαρι-
στώ. 

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να δώσω µια απάντηση;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε τον λόγο,
κύριε Αλεξιάδη, παρ’ ότι δεν σας αφορούν τα παράπονα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ο κ. Αλεξιάδης είναι επιµελής! 
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Δεν αφορούν εµένα, αλλά αφορούν την Κυβέρνηση. Επι-
τρέψτε µου να δώσω µία απάντηση.

Αυτό που ακούγεται είναι η µία πλευρά του φεγγαριού! Ας
δούµε και την άλλη. Την προηγούµενη εβδοµάδα, Δευτέρα, Πέµ-
πτη, Παρασκευή, έπρεπε να έρθω να απαντήσω σε επίκαιρες
ερωτήσεις, αυτή την εβδοµάδα Πέµπτη, Παρασκευή και µαθαίνω
ότι έχω και τη Δευτέρα. Σε λίγο καιρό θα έρθω κι εγώ στην κατη-
γορία αυτών, γιατί πρέπει να ρυθµιστεί σε επίπεδο Βουλής. Ένα
αυτό.

Δεύτερον, το πρόγραµµα του κ. Τσακαλώτου, για το οποίο έχω
πλήρη εικόνα λόγω του ότι είµαστε στο ίδιο Υπουργείο, είναι
τόσο επιβαρυµένο, όχι µόνο δεκατέσσερις ώρες την ηµέρα, αν
βάλουµε και τα ταξίδια στο εξωτερικό και τις υποχρεώσεις και
την προετοιµασία για τους θεσµούς. Αυτό το διάστηµα είναι οι
θεσµοί εδώ και έχει ένα τεράστιο έργο στην πλάτη του. 

Δεν είναι δυνατόν να ακούγονται συνθήµατα για την απουσία
του. Μιλάω για τον συγκεκριµένο Υπουργό, γιατί έχω εικόνα του
προγράµµατος του, που ξεπερνάει κατά πολύ τις δεκατέσσερις
ώρες. Μερικές φορές είναι από τις πέντε η ώρα το πρωί, γιατί
επιστρέφει από ένα ταξίδι κι έχει υποχρέωση στη Βουλή ή οτι-
δήποτε άλλο. 

Άρα να δούµε τα πράγµατα στην πραγµατική τους διάσταση
και να κοιτάξουµε όλοι πώς θα τα αντιµετωπίσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εκτιµώ την προσπά-
θεια να πάρετε στην πλάτη σας όλο το Υπουργείο Οικονοµικών,
κύριε Αλεξιάδη. Αφού, όµως, µε τσιγκλήσατε, θα σας πω ότι,
παρ’ ότι αναγνωρίζω πως ο κ. Τσακαλώτος είναι ένας Υπουργός
που και ταξίδια έχει, δεν δικαιολογείται να έχει αναβληθεί επτά
φορές επίκαιρη ερώτηση για τον περιβόητο κ. Κιµ Γκλεν. Όσα
ταξίδια κι όσο φόρτο εργασίας κι αν έχει, δεν δικαιολογείται να
έχει αναβληθεί επτά φορές!

Εν πάση περιπτώσει, για εσάς µόνο καλά λόγια µπορώ να λέω
κι έχετε δίκιο για το κάθε µέρα που σας βάζουν, επειδή έρχεστε.
Κι αυτό είναι ένα θέµα που επίσης θα λυθεί διά οµογενοποιήσεως
των ερωτήσεων ενός Υπουργείου. Έχετε δίκιο. Το έχουµε συζη-
τήσει µε τον κ. Βούτση. Θα κάνετε υποµονή περί τον έναν µήνα.
Δεν θα σας ταλαιπωρούµε συνεχώς. 

Αρχίζουµε, λοιπόν, τη συζήτηση µε την έκτη µε αριθµό 1255/
13-9-2016 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’
Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την καταπολέµηση
του λαθρεµπορίου καυσίµων. 

Ορίστε, κύριε Καµµένε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Καληµέρα, κύριε Αλεξιάδη. Σας ευχαριστώ που είστε σήµερα

εδώ και χθες ήµασταν µαζί.

Σήµερα πρέπει να συζητήσουµε το ζήτηµα, το οποίο χρονίζει,
της καταπολέµησης του λαθρεµπορίου καυσίµων. Θα καταθέσω
στα Πρακτικά, για όποιον συνάδελφο χρειαστεί να έχει µια ει-
κόνα, την έκθεση του κ. Μάρδα, ο οποίος µιλάει για 2,5 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ διαφυγόντα έσοδα ετησίως από το λαθρεµπόριο
καυσίµων. Οι πιο συντηρητικές µελέτες το κατεβάζουν στα 600.
Δεν είναι, όµως, 6 ευρώ. Είναι πάρα πολλά τα χρήµατα που χά-
νονται.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το λαθρεµπόριο και η νοθεία καυσίµων έχει αναδειχθεί ως το
µεγαλύτερο, σοβαρότερο και ανεξέλεγκτο πρόβληµα, το οποίο
θέτει σε κίνδυνο και τη δηµόσια υγεία αλλά και δηµιουργεί τρύ-
πες στα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου. Σύµφωνα µε µελέτες, η
πιο σύγχρονη και αποτελεσµατική µέθοδος στον έλεγχο της νο-
θείας στα καύσιµα είναι η µοριακή ιχνηθεσία. Είναι ένα χηµικό
στοιχείο, το οποίο τοποθετείται στις ποσότητες των υγρών καυ-
σίµων και είναι δυνατή η παρακολούθηση της διακίνησής τους
σε όλα τα επίπεδα. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών εξέφραζε από τις αρχές του 2016
την αισιοδοξία ότι όλα τα µέτρα θα έµπαιναν σε εφαρµογή το αρ-
γότερο µέχρι τα τέλη του περασµένου Ιουνίου. Γνωρίζω τις κοι-
νές υπουργικές αποφάσεις, όπως την από 27-6-2014, αλλά και
την από 3-2-2016 -τις έχω µπροστά µου, αλλά δεν τις καταθέτω,
γιατί είναι δηµόσια έγγραφα- για τη συγκρότηση των µελών ερ-
γασίας του Υπουργείου Οικονοµικών για τη σύσταση σχεδίου
κοινής υπουργικής απόφασης γι’ αυτά τα ζητήµατα. 

Είµαι ενήµερος, επίσης, ότι η σύσταση της οµάδας εργασίας
ολοκλήρωσε το έργο της στις 8 Μαρτίου, πριν από αρκετούς
µήνες. Το έστειλε στο Υπουργείο Οικονοµικών και θα ερωτηθείτε
γι’ αυτό. Άρα, έχουµε και ένα πόρισµα για το τι πρέπει να κά-
νουµε από τον Μάρτιο και πρέπει πλέον, εφόσον τελείωσε η πρώ-
τη διαπραγµάτευση -και καταλαβαίνω την καθυστέρηση λόγω
των διαπραγµατεύσεων µε τους θεσµούς- να επιταχύνουµε.

Ένα ακόµη µέτρο που δεν βοήθησε την πάταξη του λαθρεµ-
πορίου -και πρέπει να το πούµε- είναι αυτό της εγκατάστασης
του συστήµατος εισροών-εκροών στα πρατήρια, που κόστισε συ-
νολικά στους πρατηριούχους και στο δηµόσιο πάνω από 100 εκα-
τοµµύρια ευρώ και δεν έχει αξιοποιηθεί.

Πώς δεν έχει αξιοποιηθεί; Θα πρέπει να το αναφέρουµε. Ο
Σύνδεσµος των Εταιρειών Εµπορίας Πετρελαιοειδών αναφέρει
ότι το 98% των πρατηρίων έχει το σύστηµα. Το 94% των δεδοµέ-
νων πηγαίνουν στο Υπουργείο, αλλά ούτε ελέγχονται ούτε αξιο-
ποιούνται από τη Γενική Γραµµατεία Πληροφοριακών Συστηµά-
των λόγω έλλειψης στελέχωσής της. Αυτό καταγγέλλει ο Σύνδε-
σµος. Πρέπει να το ελέγξουµε. 

Βάλαµε το σύστηµα. Εάν δεν έχουµε, όµως, και τον κόσµο για
να ελέγξουµε; Κάποιος θα πει ότι όχι δεν το βάλαµε εµείς, το
έβαλε η προηγούµενη κυβέρνηση. Όµως, δεν θέλω να ψέξω –
είναι εδώ και ο κ. Μηταράκης- την προηγούµενη κυβέρνηση ότι
έβαλε το σύστηµα, για να γίνει η προµήθεια των 100 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ. Διότι εάν δεν φέρεις και το έσοδο, τότε τι κάνεις; Βά-
ζεις ένα σύστηµα χωρίς να έχεις στελεχώσει αυτούς που θα
ελέγχουν τα δεδοµένα για το λαθρεµπόριο;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε, που θα καταχραστώ άλλα είκοσι
δευτερόλεπτα.

Ερωτάσθε εν τάχει, κύριε Υπουργέ: Πώς προτίθεστε να αντι-
µετωπίσετε το λαθρεµπόριο καυσίµων; Γιατί ενώ ισχύει η νοµο-
θετική ρύθµιση από το 2012, καθυστερεί η έκθεση της ενεργο-
ποιηµένης διάταξης για τη µοριακή ιχνηθεσία; Ποια είναι µέχρι
τώρα τα αποτελέσµατα εργασίας της οµάδας διοίκησης, όπως
είπα, και το πόρισµα που έχει βγει από τον Μάρτιο του 2016; Και
γιατί…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Οι ερωτήσεις είναι
γραµµένες. Τις έχει δει ο Υπουργός.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ. Θα επανέλθω
στη δευτερολογία µου.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο.

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Πραγµατικά είναι ένα σηµαντικότατο θέµα το θέµα του λα-
θρεµπορίου καυσίµων. Εγώ προτείνω ότι θα πρέπει κάποια
στιγµή, κύριε Καµµένε, να κάνουµε µια αναλυτική συζήτηση στην
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων για το τι έχει γίνει στον τοµέα
του λαθρεµπορίου καυσίµων, στον τοµέα του λαθρεµπορίου κα-
πνικών, να έχουµε τον χρόνο να καταθέσουµε τα πάντα.

Εδώ έχουµε το εξής δεδοµένο. Έχουµε ένα πλήρες νοµοθε-
τικό πλαίσιο. Στο θέµα του λαθρεµπορίου καυσίµων δεν έχουµε
να φέρουµε κάποια καινούργια νοµοθετική διάταξη, δηλαδή, να
φέρουµε καινούργιο νοµοσχέδιο, όπως είχαµε στο λαθρεµπόριο
των καπνικών. Όµως, έχουµε το περίεργο να υπάρχουν πολύ
καλές νοµοθετικές διατάξεις από το 2012, 2013, 2014 οι οποίες
τι προέβλεπαν; Προέβλεπαν πολύ σωστά µέτρα µε µία δηλητη-
ριώδη λεπτοµέρεια, ότι έπρεπε να εκδοθεί κοινή υπουργική από-
φαση. Και αυτό παρέµενε κάπου στα συρτάρια του Υπουργείου.

Θέλω να σας διαβεβαιώσω ότι και για τα τρία θέµατα -θα µι-
λήσω αναλυτικά γι’ αυτά- υπάρχει προσπάθεια να επιταχυνθούν
οι ενέργειες. Και λέω να επιταχυνθούν πάρα πολύ και καταλα-
βαίνω το γλωσσικό ατόπηµα. Όµως, κάνουµε µεγάλη προσπά-
θεια στο να γίνουν πολύ πιο γρήγορα αυτά τα πράγµατα, να
βγουν αυτές οι υπουργικές αποφάσεις. Έχει τελειώσει η συγκε-
κριµένη επιτροπή. Είµαστε τώρα στη φάση µελέτης για να βγει
η κοινή υπουργική απόφαση, για να λύσει το θέµα των ιχνηθετών. 

Οι ιχνηθέτες –θα το πω πολύ σύντοµα, όπως και εσείς- είναι
ένα στοιχείο το οποίο θα µπαίνει µέσα στο καύσιµο, όταν βγαίνει
από το διυλιστήριο. Και οποτεδήποτε βρούµε αυτό το καύσιµο
και το ελέγξουµε, θα ξέρουµε πότε, από πού έφυγε, ποια ποσό-
τητα και για πού προοριζόταν.

Έτσι αν βρούµε καύσιµο στη Λαµία που έπρεπε να πάει στην
Τρίπολη θα ξέρουµε ότι είναι προϊόν λαθρεµπορίας. Ή εάν
βρούµε καύσιµο, το οποίο είναι για άλλη χρήση, να πηγαίνει για
άλλη χρήση, πάλι θα είναι προϊόν λαθρεµπορίας. Θα µας δώσει
ένα πάρα πολύ καλό εργαλείο για να ελέγξουµε µετά τη διακί-
νηση του πετρελαίου.

Διαβεβαιώνω, λοιπόν, πως σε ό,τι αφορά τους ιχνηθέτες, τρέ-
χουν οι διαδικασίες πάρα πολύ. Υπήρχε ένα ζήτηµα στο αν θα
πρέπει να αποκαλυφθεί ή όχι το χηµικό µόριο του ιχνηθέτη. Αυτό
δηµιουργούσε προβλήµατα διότι οι σοβαρές εταιρείες, που µπο-
ρούν να διεκδικήσουν τους διαγωνισµούς, δεν θα έρχονταν ποτέ
να πουν ότι αυτό είναι το χηµικό µόριο, δηλαδή, «αυτή είναι η
σύνθεση του ιχνηθέτη που πουλάω», διότι µετά θα µπορούσε να
αντιγραφεί. Αυτό ξεπεράστηκε µε έγγραφο που κάναµε στην Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και σύµφωνα µε γραπτή απάντηση της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής, δεν κρίνεται υποχρεωτική η εκ µέρους των
κρατών-µελών δηµοσιοποίηση του χηµικού τύπου. 

Και θέλω να σας ενηµερώσω ότι ήδη η Ευρωπαϊκή Επιτροπή
έχει προβεί σε πρόκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για ευρω-
παϊκό ιχνηθέτη νέας τεχνολογίας µε ηµεροµηνία υποβολής προ-
σφορών µέχρι 31-3 και ολοκλήρωση επιβολής του νέου µορίου
πριν την 31-12-2016. 

Για πλήρη ενηµέρωσή σας καταθέτω µια σειρά από έγγραφα
του Υπουργείου Οικονοµικών, της Γενικής Γραµµατείας Βιοµη-
χανίας του Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης, της Γενικής
Γραµµατείας Πληροφοριακών Συστηµάτων, της Γενικής Γραµ-
µατείας Δηµοσίων Εσόδων για το πόσοι έλεγχοι έγιναν κλπ.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.
Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Στη δευτεροµιλία µου θα απαντήσω στα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κ.

Καµµένος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Υπουργέ.
Η εικόνα που µας δίνετε είναι ενθαρρυντική. Θέλω να ελπίζω

και πιστεύω -και θα ελεγχθούµε γι’ αυτό- ότι µέσα στο έτος, στο
2016 που διανύουµε τώρα και τους επόµενους µήνες, εφόσον

υπογράψουµε εµείς τις κοινές υπουργικές αποφάσεις, υπάρχουν
τα συστήµατα, γίνει ο διαγωνισµός, να τελειώσουµε µε τη διαδι-
κασία έτσι ώστε στο τέλος του χρόνου ή αρχή του 2017 να µπο-
ρέσουµε να έχουµε βάλει το σύστηµα σε εφαρµογή. Να ξεκινή-
σουµε να µειώνουµε την απώλεια εσόδων έτσι ώστε αυτήν τη µεί-
ωση της απώλειας των εσόδων να µπορέσουµε να τη βάλουµε
και σε αριθµούς στον προϋπολογισµό του 2017 για το 2018. Διότι
και 600 εκατοµµύρια τον χρόνο να είναι ή 700 και όχι 2,5 δισεκα-
τοµµύρια, που είχε υπολογίσει ο κ. Μάρδας, είναι πάρα πολύ
υψηλό το ποσό και δεν µπορούµε να κλείσουµε τα µάτια ούτε να
καθυστερήσουµε άλλο. Μαζί µε τα καπνικά, που τελειώσαµε,
πρέπει να τελειώσει και το θέµα των καυσίµων και του ΦΠΑ, όπως
είπαµε χθες, και κλείνουµε σχεδόν το 90% της απώλειας, τουλά-
χιστον της φανερής και τεράστιας, εσόδων για το δηµόσιο, που
είναι και της αρµοδιότητάς σας.

Τίθεται ένα επίσης τεράστιο ζήτηµα µε τα τελωνεία. Θα πρέπει
να το αναφέρω διότι τόσο στον Έβρο, από την Τουρκία, τόσο
στα σύνορά µας µε την Αλβανία όσο µε τα Σκόπια και µε τη Βουλ-
γαρία, λόγω και της κρίσεως -και δεν είναι µόνο αυτού του τρέ-
χοντος έτους, αλλά και των προηγούµενων ετών- πολλά βυτιο-
φόρα µε πάρα πολλούς τρόπους κάνουν λαθρεµπόριο. Θα
αφήσω και ένα µικρό έγγραφο που έχω, το οποίο εξηγεί ακριβώς
πώς γίνεται το λαθρεµπόριο βήµα-βήµα στα σύνορα, τι δηλώνουν
τι δεν δηλώνουν, πώς µεταφορτώνουν τα υγρά καύσιµα και στην
Τουρκία και σε όλα τα σύνορα για ενηµέρωση όλων. Και θα κάνω
µια ειδική ερώτηση και για τα τελωνεία γι’ αυτόν τον λόγο. 

Όπως, επίσης, και για τα σκάφη, τα λεγόµενα σλέπια ή µπάρ-
τζες, όπως τα λένε στην αγορά, τα οποία ξεφορτώνουν µεσοπέ-
λαγα καύσιµα και γίνεται το λαθρεµπόριο. Εκεί επισήµαινε ο κ.
Σιούφας, αν δεν κάνω λάθος, µπορεί να θυµάται και ο κ. Κακλα-
µάνης καλύτερα από εµάς γιατί δεν ήµασταν και στη Βουλή, ότι
παραµένουν ακινητοποιηµένα επί τέσσερα χρόνια σκάφη δίωξης
λαθρεµπορίου που παρελήφθησαν το 2008 µε κόστος αγοράς
δύο εκατοµµυρίων ευρώ για να εντοπίζουν τα αόρατα σλέπια,
αυτά τα µικρά σκάφη που ξεφορτώνουν µεσοπέλαγα. Το κατα-
θέτω.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Δηµήτριος Καµµένος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, εάν έχετε τον χρόνο και την καλο-
σύνη να µας ενηµερώσετε, για να µην αναγκαστώ να κάνω άλλη
ερώτηση. Αυτά τα σκάφη τα έχουµε παραλάβει; Έχει γίνει κάτι;
Τα έχει πάρει το δηµόσιο; Είναι σε λειτουργία; Αν όχι ας το κά-
νουµε εµείς αν δεν το έκαναν οι άλλοι από το 2008. Για να µπο-
ρέσουµε να καταδιώξουµε και το λαθρεµπόριο στη θάλασσα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Θα είµαι ο τελευταίος, κύριε Βουλευτά, που θα πω ότι στον
τοµέα του λαθρεµπορίου, στον τοµέα φοροδιαφυγής έχουµε
κάνει ό,τι έπρεπε να κάνουµε και είµαστε εφησυχασµένοι και
επαναπαυόµαστε στις δάφνες µας. Έχουµε να κάνουµε πάρα
πολλή δουλειά και πρέπει να κινηθούµε πολύ πιο γρήγορα και
έχουµε να κάνουµε πολλά πράγµατα. Γνωρίζουµε τα προβλή-
µατα και ειδικά στο λαθρεµπόριο καυσίµων γνωρίζουµε το τι κρύ-
βεται πίσω απ’ αυτήν την ιστορία, το ποιοι εξυπηρετούνται.

Υπάρχει, όµως, και ένας άλλος σηµαντικότατος παράγοντας,
το θέµα του ανταγωνισµού, διότι επιχειρήσεις σοβαρές, οι ο-
ποίες δεν θέλουν να εµπλακούν σ’ αυτό το σπορ, δεν µπορούν
να ανταποκριθούν και αναγκάζονται και αποσύρονται από την
αγορά ή έχουν τροµερά οικονοµικά προβλήµατα, ενώ κάποιοι
άλλοι δηµιουργούν τέτοιες δοµές που βοηθούν το λαθρεµπόριο
και µπορούν και επιβάλουν την άποψή τους στην αγορά των καυ-
σίµων και όχι µόνο, διότι επεκτείνονται και αλλού. Γνωρίζουµε
καταστάσεις, πρόσωπα κ.λπ..

Σε ό,τι αφορά το λαθρεµπόριο καυσίµων, τρεις είναι οι άξονες
που κινούµαστε: Πρώτο είναι το θέµα της ιχνηθέτησης των καυ-
σίµων, δεύτερο το θέµα της τοποθέτησης GPS και τρίτο το θέµα
της πλήρους εφαρµογής του συστήµατος εισροών-εκροών.
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Θα ξεκινήσω από το σύστηµα εισροών-εκροών, γιατί για την
ιχνηθεσία είπα. Το σύστηµα εισροών-εκροών έχει τοποθετηθεί
στο 98% των βενζινάδικων, όπως είπαµε. Έχει τοποθετηθεί πε-
ρίπου στο 72% των δοµών για διυλιστήρια και φορολογητέες
αποθήκες. Εκεί είµαστε στο στάδιο εφαρµογής και προχωρά
αυτή η διαδικασία. Είµαστε, δηλαδή, στο να εφαρµοστούν αυτά
τα πράγµατα και θα πιέσουµε να εφαρµοστούν πιο γρήγορα και
να εφαρµοστεί και το νοµοθετικό πλαίσιο που υπάρχει στο σύ-
στηµα εισροών-εκροών. Βεβαίως, το θέµα δεν είναι µόνο να το-
ποθετηθεί το σύστηµα και να συλλέγουµε τα στοιχεία, διότι έ-
χουµε γεµίσει στο Υπουργείο Οικονοµικών από αποθήκες -θυµά-
µαι παλαιότερα- µε ένα σωρό αρχεία, τα οποία δεν ήλεγχε κανείς
ή τώρα µε ηλεκτρονικά αρχεία που δεν ελέγχονται όπως θα
έπρεπε. Άρα, εκεί κάνουµε συγκεκριµένες ενέργειες και θα
έχουµε αποτελέσµατα.

Θέλω να κλείσω µε το σύστηµα GPS. Έχει τελειώσει το πόρι-
σµα της επιτροπής που προβλεπόταν εδώ και χρόνια και δεν είχε
γίνει ποτέ, εκδόθηκαν δυο κοινές υπουργικές αποφάσεις τον Δε-
κέµβριο και τον Απρίλιο και πλέον είµαστε στο στάδιο εφαρµο-
γής αυτού του συστήµατος. 

Αυτό που θέλω να σας πω είναι ότι και τα τρία συστήµατα, η
ιχνηθεσία, το GPS και τα συστήµατα εισροών-εκροών είναι τρεις
παράλληλες δράσεις, τις οποίες πιέζουµε να «τρέξουν» όσο γί-
νεται πιο γρήγορα, διότι έχουµε την αίσθηση και την πληροφό-
ρηση ότι µόλις αυτά τα συστήµατα λειτουργήσουν, ένα µεγάλο
κοµµάτι της αγοράς θα εξυγιανθεί, θα αυξηθούν τα δηµόσια
έσοδα του δηµοσίου και θα σταµατήσουν αυτά τα παρατρά-
γουδα που υπάρχουν αυτή την περίοδο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, εάν

ξέρετε, µπορείτε να µας πείτε για τα δυο ειδικά καράβια που είπε
ο κύριος συνάδελφος; Υπάρχει απάντηση;

ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-
κών): Δεν έχω εικόνα ακριβώς αυτή τη στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Η εικόνα που έχω αυτή τη στιγµή είναι ότι έχουν χρησιµο-
ποιηθεί αυτά τα σκάφη, αλλά πιο αναλυτικά θα σας ενηµερώσω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Καλυφθή-
κατε, κύριε Καµµένε, εν µέρει ίσως προς το τέλος, αλλά µπορεί
να το δει ο κύριος Υπουργός.

Πριν προχωρήσουµε στη συζήτηση της δεύτερης επίκαιρης
ερώτησης προς τον κ. Αλεξιάδη, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής,
Εσωτερικής και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, Εθνικής Άµυνας,
Εξωτερικών, Οικονοµικών και οι Αναπληρωτές Υπουργοί Εσωτε-
ρικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης κατέθεσαν στις 15-9-
2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρ-
νησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Κυ-
πριακής Δηµοκρατίας σχετικά µε τη συνεργασία στους τοµείς
Έρευνας και Διάσωσης». 

Δεύτερον, οι Υπουργοί Οικονοµικών, Πολιτισµού και Αθλητι-
σµού, Περιβάλλοντος και Ενέργειας και Υποδοµών, Μεταφορών
και Δικτύων κατέθεσαν στις 15-9-2016 σχέδιο νόµου: «Κύρωση
της από 14-11-2014 Σύµβασης Αγοραπωλησίας Μετοχών για την
απόκτηση του 100% του µετοχικού κεφαλαίου της εταιρείας «ΕΛ-
ΛΗΝΙΚΟ Α.Ε.» και της από 19-7-2016 Τροποιητικής Σύµβασης και
ρύθµιση λοιπών συναφών θεµάτων». 

Παραπέµπονται στις αρµόδιες Διαρκείς Επιτροπές.
Προχωρούµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1259/13-9-

2016 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Σερ-
ρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την αδράνεια για την αντιµε-
τώπιση των «γκρίζων µισθώσεων» στις µισθώσεις ιδιωτικών
χώρων ως τουριστικών καταλυµάτων. 

Κυρία Αραµπατζή, έχετε τον λόγο.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, βρίσκεστε σήµερα εδώ για να απαντήσετε

στην επίκαιρη ερώτησή µου για τις «γκρίζες µισθώσεις» των του-
ριστικών καταλυµάτων, ενώ βεβαίως θα περίµενα την αρµόδια
Υπουργό, την κ. Κουντουρά, να απαντήσει για το θέµα, στην ο-

ποία είχα απευθύνει αρµοδίως την ερώτηση.
Βεβαίως, η κ. Κουντουρά δήλωσε αναρµόδια και πέταξε το

µπαλάκι στο δικό σας Υπουργείο. Είναι, όµως, απορίας άξιο πώς
δηλώνει αναρµόδια, όταν είναι το Υπουργείο Οικονοµίας, Ανά-
πτυξης και Τουρισµού αυτό το οποίο απελευθέρωσε πλήρως τις
συγκεκριµένες µισθώσεις µε το ν.4336/2015, όταν είναι το συγ-
κεκριµένο Υπουργείο το οποίο είναι υπεύθυνο και καθ’ ύλην αρ-
µόδιο για το θεσµικό πλαίσιο των τουριστικών µισθώσεων εν γέ-
νει και όταν βεβαίως και η κ. Κουντουρά και ο κ. Σταθάκης όπου
βρεθούν και όπου σταθούν δηλώνουν ότι οσονούπω έρχεται µε
δική τους υπογραφή –κυκλοφόρησε, άλλωστε, και σχέδιο στη
διαβούλευση- η συγκεκριµένη νοµοθετική ρύθµιση. 

Βεβαίως, παρ’ ότι δεν είναι εδώ παρούσα η κυρία Υπουργός,
δεν είναι η πρώτη φορά που δεν έρχεται να απαντήσει. Ακόµη
περιµένω, κύριε Υπουργέ –και θέλω να καταγραφεί στα Πρα-
κτικά- την απάντηση της κυρίας Υπουργού για τις επιπτώσεις του
προσφυγικού στον τουρισµό των νησιών του βορειοανατολικού
Αιγαίου και νησιών της Δωδεκανήσου. Παρακαλώ, λοιπόν, να κα-
ταγραφεί. 

Να πάω πολύ γρήγορα στην ουσία της συγκεκριµένης ερώτη-
σης. Την ίδια στιγµή, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, που η Κυβέρνησή
σας παρακαλεί την τρόικα για την υποδόση των 2,8 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, η οποία δυστυχώς είναι στον αέρα, λόγω της
ακόµη µια φορά πολιτικής σας ανεπάρκειας, κλείνετε τα µάτια
µπροστά σε µια σκιώδη οικονοµία, την οικονοµία των «γκρίζων»
µισθώσεων, µε τζίρο όπως λένε οι µελέτες άνω των 2 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ ετησίως. 

Η Κυβέρνησή σας προκλητικά αδιαφορεί, παρά τις επανειληµ-
µένες εξαγγελίες, να φέρει νοµοθέτηµα στη Βουλή, για την πά-
ταξη αυτή της παραοικονοµίας και η Κυβέρνησή σας είναι απο-
λύτως υπεύθυνη, κύριε Υπουργέ, γιατί µόλις αναλάβατε τη δια-
κυβέρνηση, από το καλοκαίρι του 2015, απελευθερώσατε πλή-
ρως αυτές τις µισθώσεις, µε αποτέλεσµα η διάκριση ανάµεσα σε
αδειοδοτηµένα και µη καταλύµατα να καταργηθεί µε δική σας
νοµοθετική παρέµβαση και έτσι ο καθένας να µπορεί να ενοικιά-
ζει από µια µέρα όσο χρόνο θέλει «µαύρα», χωρίς καµµία από-
δοση, τα ιδιωτικά του ακίνητα ως τουριστικά καταλύµατα. 

Ρωτάω, λοιπόν, πολύ γρήγορα, κύριε Υπουργέ, γιατί ένα χρόνο
µετά απ’ αυτήν την πλήρη απελευθέρωση δεν έχετε φέρει το
αναγκαίο νοµοθετικό πλαίσιο ρύθµισης αυτού του καθεστώτος,
µέχρι τον Ιούλιο του 2016, όπως είχατε επανειληµµένως υποσχε-
θεί. 

Και µιας και ο Κοινοβουλευτικός Έλεγχος –θα µου επιτρέψετε,
κύριε Πρόεδρε- πρέπει να απηχεί τη ζώσα πολιτική πραγµατικό-
τητα, θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ. Γιατί από χθες
το βράδυ παρακολουθούµε εµβρόντητοι τα όσα έχουν συµβεί µε
τον κεντρικό τραπεζίτη τον κ. Στουρνάρα µε τους εισαγγελείς οι
οποίοι στάλθηκαν στην οικία του, συµπτωµατικά λίγες ώρες
µετά, αφού η Τράπεζα της Ελλάδος δεν ενέκρινε τη νέα ηγεσία
της Attica Bank -τους εκλεκτούς δηλαδή της δικής σας Κυβέρ-
νησης- και η σύζυγος του κ. Στουρνάρα µιλάει για σκοπιµότητα
που έχει στόχο τον σύζυγό της. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Πείτε την ερώτησή
σας, µην κάνετε κατάχρηση. 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, ολο-
κληρώνω.

Πείτε µας, λοιπόν, εσείς, κύριε Υπουργέ και διαφωτίστε την
κοινή γνώµη, τι συµβαίνει µε την υπόθεση του κ. Στουρνάρα; 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, κοινοβου-

λευτικά σπεύδω να πω ότι εάν θέλει µπορεί να απαντήσει επί του
δευτέρου ερωτήµατος ο κύριος Υπουργός, αλλά τυπικά δεν υπο-
χρεούται. 

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ και για την ερώ-
τησή σας, κυρία Βουλευτά. 

Εγώ θέλω να συζητήσουµε, ειλικρινά, ένα σηµαντικό πρό-
βληµα που απασχολεί τον ελληνικό τουρισµό, εσείς θελήσατε να
επεκταθείτε σε άλλα ζητήµατα και σε άλλους Υπουργούς. Να
µπορέσω να απαντήσω εγώ για άλλους Υπουργούς δεν έχω τη
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δυνατότητα. Βεβαίως, εκπλήσσοµαι από τον µικρό κατάλογο ευ-
θυνών που έχετε γι’ αυτήν την Κυβέρνηση. Εγώ πίστευα ότι θα
µας ρίχνατε την ευθύνη για την αποχουντοποίηση του 1974, για
το σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου, για όλα αυτά που έγιναν στη
χώρα και µας οδήγησαν εδώ. Δεν µας τα καταλογίσατε αυτά
ακόµη. Φαντάζοµαι σε κάποια επόµενη παρέµβασή σας, αλλά
δεν θα σταθώ σε αυτό. Θα σταθώ σε ένα βαρύτατο πολιτικό επι-
χείρηµα που ακούστηκε σε αυτήν την Αίθουσα, σε ένα βαρύτατο
πολιτικό επιχείρηµα το οποίο θέλω να το τονίσω. 

Είπατε: «Οι Εισαγγελείς στάλθηκαν». Ξέρετε εδώ πρέπει να
αποφασίσετε. Ή η δικαιοσύνη είναι ανεξάρτητη και υπερασπιζό-
µαστε όλοι την ανεξαρτησία της δικαιοσύνης ή θέλετε να επανα-
φέρουµε τη δικαιοσύνη σε λειτουργίες που έχουν αποδειχθεί τα
προηγούµενα χρόνια και πολλές φορές έχει καταγγείλει και το
δικό σας κόµµα ή δικά σας στελέχη, όταν ήταν σε κάποιες συγ-
κεκριµένες θέσεις. Εµείς, λοιπόν, ούτε τις φορολογικές υπηρε-
σίες χρησιµοποιούµε, για να τις στείλουµε για ελέγχους σε µέσα
µαζικής ενηµέρωσης που κάνουν κριτική προς την Κυβέρνηση,
όπως έγινε επί των ηµερών σας ή επί προηγουµένων Κυβερνή-
σεων ούτε σε καµµία περίπτωση έχουµε µια λογική να χρησιµο-
ποιήσουµε τη δικαιοσύνη και τους εισαγγελείς. Είναι βαρύτατο
αυτό που είπατε και ελπίζω να καταλάβετε το τι είπατε, ότι οι ει-
σαγγελείς στάλθηκαν. Θεωρείτε, δηλαδή, ότι αυτήν την περίοδο
γίνονται εισαγγελικές έρευνες κατά παραγγελία; Είναι βαρύτατο
πολιτικό επιχείρηµα. Πρέπει να πάρετε θέση. Εγώ δεν θέλω να
σταθώ άλλο πάνω σ’ αυτό, διότι θέλω να πάω στην ουσία της
ερώτησης.

Μας καταλογίσατε στην ερώτησή σας συνεχιζόµενη αδιαφο-
ρία για το θέµα αυτό. Συγγνώµη, τώρα, για να καταλάβουµε, βε-
βαίως και έχουµε ευθύνη ως Κυβέρνηση για το ότι δεν φέραµε
νωρίτερα αυτό το νοµοθετικό πλαίσιο, το οποίο είπατε κι εσείς
και γνωρίζετε. Αλλά γνωρίζετε πολύ καλά ότι δεν φέραµε αυτό
το νοµοθετικό πλαίσιο, διότι είµαστε ακόµη σε µια φάση δια-
πραγµάτευσης.Μπορούσαµε να φέρουµε και για τον ακατάσχετο
λογαριασµό και για την οικειοθελή αποκάλυψη κεφαλαίων και για
το πλαστικό χρήµα και γι’ αυτό νωρίτερα τις διατάξεις. Σας δια-
βεβαιώ ότι δεν θα ήταν διατάξεις, οι οποίες θα αντιµετώπιζαν τα
προβλήµατα, θα δίνανε δηλαδή λύση και θα φέρνανε έσοδα στο
δηµόσιο, γι’ αυτό και συνεχίζονται οι διαπραγµατεύσεις. Εµείς
δεν το κρύβουµε. 

Άλλωστε, ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη, µε περισσή πο-
λιτική επάρκεια, είπε και το θέµα της ταχύτητας και της καθυστέ-
ρησης στις διαπραγµατεύσεις. Το είπε δηµόσια ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας. Δεν χρειάζεται να το πω εγώ αυτό.

Δεν συµφωνώ, λοιπόν, σε καµµία περίπτωση ότι υπάρχει κα-
θυστέρηση. Υπάρχει διαπραγµάτευση και υπάρχει σκληρή δια-
πραγµάτευση και να είστε σίγουρη ότι από τη διαπραγµάτευση
θα βγει κάτι πολύ θετικό. 

Για το περιεχόµενο τώρα ακριβώς των διατάξεων που θα φέ-
ρουµε θα σας απαντήσω αµέσως στη δευτεροµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κυρία Αραµ-
πατζή, έχετε τον λόγο.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Σε ό,τι αφορά το «στάλθηκαν», κύριε
Υπουργέ, θα έλεγα ότι «όποιος έχει τη µύγα µυγιάζεται». Το λέει
ο ελληνικός λαός. Άλλωστε, µετά τις απαντήσεις του κυρίου
Πρωθυπουργού στη ΔΕΘ σε σχέση µε το Συµβούλιο της Επικρα-
τείας, προφανώς έχετε τον λόγο να «µυγιάζεστε». 

Εγώ ρώτησα συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ. Είναι γνωστές οι
θέσεις της Νέας Δηµοκρατίας για την ανεξαρτησία και την προ-
άσπιση της ανεξαρτησίας της δικαιοσύνης και παρακαλώ µην ρί-
χνετε τα πυρά εκεί που δεν αρµόζουν. Εγώ ρώτησα συγκεκρι-
µένα επί της ουσίας να διαφωτίσετε τον ελληνικό λαό, ο οποίος
µας ακούει, αλλά εσείς προτιµήσατε την παρελκυστική λογική
και τη λογική του εκφοβισµού, θα µου επιτρέψετε να πω. 

Τώρα, δεν ξέρω τι διαπραγµάτευση κάνετε, κύριε Υπουργέ,
ένα χρόνο µετά από την πλήρη απελευθέρωση των µισθώσεων,
αλλά να θυµίσουµε ότι κάτι ανάλογο είχε γίνει και µε τον κ. Βα-
ρουφάκη, όπως φαντάζοµαι θα θέλετε να µην θυµάστε, µε την
ενοικίαση του σπιτιού στο οποίο δεν αποδόθηκαν οι φόροι κλπ..
Ήταν ένα ανάλογο παράδειγµα αυτών των «γκρίζων» µισθώσεων. 

Δείχνετε µία σκανδαλώδη αδιαφορία, κύριε Υπουργέ, για να

προστατεύσετε τον νόµιµο ανταγωνισµό, τον νόµιµο τουριστικό
επαγγελµατία, τον τουρισµό µας και κυρίως να περισώσετε -και
αυτό θα έπρεπε να σας ενδιαφέρει εσάς, κύριε Υπουργέ- τα απο-
λεσθέντα δηµόσια έσοδα για την εθνική οικονοµία. Αδιαφορείτε,
λοιπόν, για έναν κλάδο που εισφέρει το 20% του ΑΕΠ στην εθνική
οικονοµία. Προσφέρει αυτές τις εφτακόσιες χιλιάδες πολύτιµες
θέσεις εργασίας. 

Τα νούµερα τα ξέρετε, κύριε Υπουργέ; Είναι πράγµατι σοκα-
ριστικά από αυτή τη «γκρίζα» οικονοµία των µισθώσεων κι εσείς
έρχεστε εδώ, από το Βήµα της Βουλής, και µας λέτε ότι ένα χρό-
νο διαπραγµατεύεστε για ένα τοπίο το οποίο αφήσατε αρρύθµι-
στο. Δεν το αφήσαµε εµείς. Εσείς τις απελευθερώσατε πλήρως
ως συνεπείς στην τρόικα, στην εργαλειοθήκη του ΟΟΣΑ. Τα απε-
λευθερώσατε όλα, όπως απελευθερώσατε τις µέρες της διάρ-
κειας του γάλακτος, όπως απελευθερώσατε το καθεστώς στο
γιαούρτι. Εσείς που θα σκίζατε τα µνηµόνια, έχετε γίνει οι πιο
πρόθυµοι θιασώτες των µνηµονίων και της εργαλειοθήκης του
ΟΟΣΑ. 

Τα νούµερα, κύριε Υπουργέ, είναι πράγµατι σοκαριστικά. Εί-
παµε: Είναι δύο δισεκατοµµύρια τζίρος αυτής της «γκρίζας» οι-
κονοµίας, 270 εκατοµµύρια ευρώ τον χρόνο από φόρους που δεν
αποδίδονται, φόρους εισοδήµατος, ασφαλιστικές εισφορές,
ΦΠΑ, δηµοτικά τέλη, φόροι παρεπιδηµούντων, 588 εκατοµµύρια
ευρώ απώλειες για τον ξενοδοχειακό κλάδο, µε ό,τι σηµαίνει
αυτό για την ανταγωνιστικότητά του και πάνω από δεκαπέντε χι-
λιάδες θέσεις εργασίας τον χρόνο. Αυτές είναι µελέτες που έχει
καταθέσει το Ξενοδοχειακό Επιµελητήριο Ελλάδος, το ΙΤΕΠ, και
µιλάµε για το 2015.

Φοβάµαι, κύριε Υπουργέ, για να µην πω ότι είµαι σίγουρη, ότι
αν µετρηθεί -που µετράται αυτή τη στιγµή- και δοθούν τα σχετικά
αποτελέσµατα, θα είναι πολύ υψηλότερα. 

Θα πρέπει να ξεκαθαρίσουµε, κύριε Υπουργέ, κάτι. Βεβαίως,
η Νέα Δηµοκρατία δεν αντιτίθεται στην οικονοµία του διαµοιρα-
σµού. Η οικονοµία του διαµοιρασµού είναι ένα προϊόν, µια διε-
θνής πρακτική που παίρνει βεβαίως µεγάλες διαστάσεις. Η Νέα
Δηµοκρατία θέλει αυτό να γίνεται µε κανόνες και νοµιµότητα. 

Αυτό στο οποίο αντιτίθεται είναι η «γκρίζα» οικονοµία που
ανθεί µέσα σε αυτή. Είναι απόρροια της δικής σας αδυναµίας.
Υπάρχει πλήρης απουσία συστηµατικής καταγραφής µέσω ειδι-
κού µητρώου των παράνοµων καταλυµάτων, πλήρης αδυναµία
πιστοποίησης της υγιεινής και της ασφάλειας αυτών των κατα-
λυµάτων, παγίωση φορολογικής ασυµµετρίας στον τουρισµό,
που θα πρέπει εσάς πάρα πολύ να σας ενδιαφέρει, διόγκωση της
«µαύρης» εργασίας, εκτόξευση της φοροδιαφυγής και της φο-
ροαποφυγής. 

Φυσικά, είναι ακόµη ένα πλήγµα στην εικόνα της χώρας µας
ως του ασφαλούς τουριστικά προορισµού.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κυρία
Αραµπατζή.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Δώστε
µου, σας παρακαλώ, ένα λεπτό.

Θέλω να επιµείνω, κύριε Υπουργέ. Η Νέα Δηµοκρατία κράτησε
µε νύχια και µε δόντια, παρά την επιµονή της τρόικας, τις µισθώ-
σεις στις τριάντα ηµέρες, κάτω από τις οποίες οι µισθώσεις θε-
ωρούνται τουριστικές, αλλά υπάρχει έλεγχος. Εσείς ήρθατε και
από µια ηµέρα ο καθένας νοικιάζει σε όποιον θέλει το οτιδήποτε,
θεωρώντας το τουριστική µίσθωση χωρίς κανέναν έλεγχο.

Είναι, κύριε Υπουργέ, προκλητικό το γεγονός ότι αφήσατε αρ-
ρύθµιστο το τοπίο σε µια πολύ κρίσιµη τουριστικά και οικονοµικά
περίοδο, την καλοκαιρινή σεζόν. Δηλαδή, εκεί που θα υπήρχε το
όργιο της συγκεκριµένης «γκρίζας» οικονοµίας, εσείς αφήσατε
αρρύθµιστο το τοπίο µε τις εξαγγελίες για τέλος Ιουλίου 2016
ρύθµιση. 

Αυτό έγινε τη στιγµή, µάλιστα, κύριε Υπουργέ, που φορολο-
γήσατε ανηλέως τον τουριστικό κλάδο από το 13% στο 24%, την
κατάργηση της νησιωτικότητας, το 6,5% στο 13%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
πρέπει να ολοκληρώσετε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Ευχαρι-
στώ για την ανοχή σας.

Φορολογήσατε ανηλεώς τη νόµιµη τουριστική επιχειρηµατικό-
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τητα, από την οποία η εθνική µας οικονοµία εξαρτά πάρα πολλά
έσοδα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Αραµπατζή,
δεν µπορώ να κάνω άλλη κατάχρηση. Μιλάτε πέντε λεπτά και
πέντε στην πρωτολογία σας. Αντί για πέντε συνολικά, δέκα σας
έχω αφήσει. Παρακαλώ, κλείστε.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΑΡΑΜΠΑΤΖΗ: Έκλεισα.
Εφόσον δεν ήταν ρυθµισµένο το τοπίο, κύριε Υπουργέ, γιατί

δεν κάνατε ελέγχους για να πατάξετε τις «γκρίζες» αυτές µισθώ-
σεις µε τους µηχανισµούς, τους οποίους διαθέτετε εσείς ως
Υπουργείο Οικονοµικών;

Ευχαριστώ πολύ και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θα

έχετε τη σχετική ανοχή, εφόσον τη χρειαστείτε.
ΤΡΥΦΩΝ ΑΛΕΞΙΑΔΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµι-

κών): Δεν θα χρειαστεί, κύριε Πρόεδρε, γιατί εγώ πιστεύω ότι
σηµασία δεν έχει η διάρκεια ανάπτυξης ενός επιχειρήµατος,
αλλά η βαρύτητα ενός επιχειρήµατος. 

Παρά το νεαρό της ηλικίας της κυρίας Βουλευτή, που της δίνει
δυνατότητα µνήµης µεγαλύτερης από µένα, που στα πενήντα έξι
µου καταλαβαίνω ότι η µνήµη µου έχει αρχίσει και µε εγκαταλεί-
πει, θυµάµαι πολύ καλά το τι είχε ειπωθεί σε κάτι Ζάππεια, το τι
λέγατε προεκλογικά για µια σειρά από πράγµατα και θυµάµαι,
κυρίως και θυµάται και ο ελληνικός λαός το τι κάνατε σαν Κυβέρ-
νηση. 

Αυτό το οποίο δεν µπορεί να καταλάβει η Νέα Δηµοκρατία
είναι ότι ο λαός δεν την κρίνει για την αντιπολίτευση που κάνει
στην Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Ο λαός την κρίνει για όσα έκανε.
Και, ευτυχώς, για εµάς σαν Κυβέρνηση αυτό που προωθείται και
αυτό που εµφανίζεται είναι η επανάληψη των όσων κάνατε. Άρα,
ευχαριστούµε πάρα πολύ για το δώρο. Όσο καιρό θέλετε να γυ-
ρίσουµε ξανά την Ελλάδα εκεί που τη φέρατε, για εµάς είναι η
καλύτερη επιχειρηµατολογία.

Επί της ουσίας, όµως, της ερώτησης, δεν συµφωνώ ότι δεν
έγινε τίποτα. Έχουµε διενεργήσει ελέγχους και θα σας δώσω έγ-
γραφα και της Γενικής Γραµµατείας Δηµοσίων Εσόδων και του
Υπουργείου Οικονοµίας και Ανάπτυξης και του Σώµατος Επιθε-
ωρητών Εργασίας και του Υπουργείου Κοινωνικής Ασφάλισης και
µια σειράς υπηρεσιών. Δεν θα σας κουράσω. Θα σας δώσω έγ-
γραφα για όλα αυτά τα θέµατα, όπου φαίνεται το τι έλεγχοι διε-
νεργηθήκαν και διενεργούνται συνεχώς και, µάλιστα, είναι σε
όλες τις κατευθύνσεις, χωρίς διακρίσεις και συµµετέχουµε και
σε σχετικές ευρωπαϊκές δράσεις για τέτοια φαινόµενα φοροδια-
φυγής και στα πλαίσια της αµοιβαίας διοικητικής συνδροµής µε
άλλα κράτη-µέλη. Δηλαδή, δεν ισχύει αυτό που είπατε ότι δεν
κάναµε ελέγχους. Κάναµε πάρα πολλούς ελέγχους, αλλά κά-
νουµε και µια διαπραγµάτευση, όχι δέκα µήνες. Κάνουµε µια δια-
πραγµάτευση για το συγκεκριµένο διάστηµα τους τελευταίους
µήνες για να δούµε το πώς θα αντιµετωπίσουµε το συγκεκριµένο
νοµοθετικό πλαίσιο.

Σας υπενθυµίζω ξανά ότι πριν από ένα χρόνο εδώ ψηφίστηκε
ένα νοµοθέτηµα, ο ν.4346, που προέβλεπε µια σειρά από προ-
απαιτούµενα. Ψηφίσατε αυτόν τον νόµο τότε -διακόσιοι είκοσι
ένα Βουλευτές τον ψήφισαν- και όταν πάµε να υλοποιήσουµε
αυτόν τον νόµο, έρχεστε και µας κάνετε κριτική γι’ αυτά που υλο-
ποιούµε. Δεν υπάρχει µεγαλύτερο µνηµείο πολιτικής υποκρισίας
ως πολιτικό κόµµα να κάνετε αυτό.

Σε ό,τι αφορά, όµως, το νοµοσχέδιο, το οποίο διαπραγµατευό-
µαστε και είναι στο τελικό στάδιο, προβλέπει τη χορήγηση ηλε-
κτρονικού µητρώου σε κάθε έναν πολίτη, ο οποίος θέλει να
ασχοληθεί µ’ αυτήν τη δραστηριότητα, διότι εµείς θέλουµε να
εντάξουµε µια καινούρια δραστηριότητα στην επιχειρηµατική
δράση. Δεν έχουµε κλειστά τα αυτιά µας και δεν κλείνουµε τα
µάτια µας µπροστά στην πραγµατικότητα. Θα το εντάξουµε, λοι-
πόν. Θα χορηγηθεί ένα µητρώο γι’ αυτήν τη δραστηριότητα σε
καθέναν και, από εκεί και πέρα, θα ελέγχει συγκεκριµένη υπηρε-
σία εάν η ανάρτηση για την ενοικίαση ενός τέτοιου ακινήτου στην
Αθήνα ή οπουδήποτε αλλού εµπίπτει ή όχι στο νοµοθετικό πλαί-
σιο αυτό.      

Θα µπορούν να γίνονται πιο εύκολα οι έλεγχοι και οι διασταυ-
ρώσεις.

Μπορείτε να µας καταλογίσετε ότι υπάρχει καθυστέρηση, σε
καµµία περίπτωση όµως αδιαφορία. Αδιαφορία δεν έχουµε και
ειδικά για τον τουρισµό, έναν κλάδο ο οποίος συνεισφέρει πάρα
πολλά στον τοµέα της εθνικής οικονοµίας, αλλά, όπως έδειξαν
οι καλοκαιρινοί έλεγχοι, συνεισφέρει πάρα πολλά και στον τοµέα
της φοροδιαφυγής. Οι καλοκαιρινοί έλεγχοι που κάναµε και τα
σφραγίσµατα καταστηµάτων έδειξαν ότι χωρίς διακρίσεις κά-
νουµε ελέγχους εκεί που πρέπει. Ως προς αυτό να είστε σίγου-
ροι. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών κ.

Τρύφων Αλεξιάδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερ-
θέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Να σας ευχαριστή-
σουµε, κύριε Υπουργέ για την παρουσία σας. Επειδή κάνετε συχ-
νά αναφορές στο τι ψηφίσαµε πέρυσι, εάν θυµάµαι καλά ούτε ο
«κόφτης» ούτε το υπερταµείο ήταν µέσα σε αυτά που ψηφίσαµε. 

Προχωράµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 1258/13-9-
2016 επίκαιρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγιώτη Μηταράκη προς τον Υπουρ-
γό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά µε την
έξαρση του µεταναστευτικού προβλήµατος στη Χίο.

Πιστεύω ότι θα ακούσουµε ενδιαφέροντα πράγµατα και από
τις δύο πλευρές. 

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Θα ξεκινήσω µε κάτι θετικό: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ, που

εντός ολίγων ηµερών προσήλθατε στη Βουλή για να απαντήσετε
άµεσα σε αυτή την επίκαιρη ερώτηση, που αφορά ένα θέµα το
οποίο απασχολεί πραγµατικά την κοινή γνώµη. Δυστυχώς, άλλοι
συνάδελφοί σας δεν έχουν την ίδια ευαισθησία προς το Σώµα,
όπως συζητήσαµε σήµερα, κατά την έναρξη της συνεδρίασης. 

Κατέθεσα αυτή την επίκαιρη ερώτηση γιατί η Κυβέρνηση έρ-
χεται, σύµφωνα µε µια ανακοίνωση που είδαµε στο ΑΠΕ την προ-
ηγούµενη Παρασκευή, να προτείνει τη δηµιουργία τριών hotspot
στη Χίο, φορτώνοντας το νησί µε δυσανάλογο βάρος, αντί να δεί-
ξετε την ευαισθησία που χρειάζεται µια εθνική περιοχή. 

Από τότε, βέβαια, προέκυψαν και δύο νέα γεγονότα: Πρώτον,
τα προχθεσινά επεισόδια στη Χίο, που φυσικά όλοι καταδικά-
ζουµε, και δεύτερον η τηλεοπτική παραίτηση του κ. Βουδούρη.
Θα σας πω ευθέως ότι µε τις επιλογές που κάνει η Κυβέρνηση,
µε την πολιτική που ακολουθείτε, το µόνο που πετυχαίνετε είναι
αφενός να εγκλωβίζετε τους πρόσφυγες και τους µετανάστες
και αφετέρου να ρίχνετε νερό στον µύλο των ρατσιστικών αντι-
λήψεων και στον φόβο. Το δεύτερο θέµα στο οποίο πρέπει βε-
βαίως να τοποθετηθεί η Κυβέρνηση είναι οι καταγγελίες του κ.
Βουδούρη για καθυστερήσεις, ολιγωρίες και υπερβολικές δαπά-
νες για τους µετανάστες. 

Κύριε Υπουργέ, οι Χιώτες από την πρώτη στιγµή επέλεξαν να
σηκώσουν ένα βάρος που δεν τους αναλογούσε. Ήταν οι πρώτοι
που δέχθηκαν να δηµιουργηθεί hotspot στο νησί. Με δικές τους
δαπάνες, µε δαπάνες του Δήµου Χίου αγοράστηκε η ΒΙΑΛ. Ό-
µως, αυτό δεν αναγνωρίστηκε από τους ιθύνοντες. Αντίθετα, φαί-
νεται ότι εκλαµβάνεται ως αδυναµία και η Χίος µετατρέπεται σε
µια νέα Ειδοµένη. Έχει σήµερα τρεις χιλιάδες πρόσφυγες και µε-
τανάστες, αριθµό διπλάσιο απ’ ότι τον Μάιο, όταν τέθηκε σε ισχύ
η συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης και Τουρκίας. Σήµερα η Χίος,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φιλοξενεί δωδε-
καπλάσιο αριθµό προσφύγων και µεταναστών, σε σχέση µε τον
εθνικό µέσο όρο.

Κάνατε µια σύσκεψη την προηγούµενη Παρασκευή, από την
οποία έλειπαν οι δύο Βουλευτές του νοµού, ο κ. Μιχαηλίδης του
ΣΥΡΙΖΑ και εγώ. Εκεί αποφασίσατε, όπως λέει η ανακοίνωση, να
δηµιουργηθούν τρία σηµεία φιλοξενίας στη Χίο. Όταν έχουµε
επίσηµη χωρητικότητα για χίλια εκατό άτοµα, σήµερα έχουµε
τρείς χιλιάδες εξακόσια. Όταν πάµε σε επίσηµη χωρητικότητα
τρεις χιλιάδες, πόσους θα έχει η Χίος; Οκτώ χιλιάδες;

Κύριε Υπουργέ -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- η Χίος
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δεν εµπιστεύεται αυτή την Κυβέρνηση. Τον Οκτώβριο του 2015
υποσχεθήκατε ότι θα ορισθεί συντονιστής στο νησί. Είχαµε έναν
έντονο διάλογο στο Δηµαρχείο, σας θυµίζω. Δυστυχώς, δικαιω-
θήκαµε. Ακόµα δεν έχει ορισθεί συντονιστής. 

Οι Χιώτες δέχθηκαν να µισθώσουν, να αγοράσουν το hotspot
και να το δώσουν δωρεάν στο Υπουργείο, µε τη δέσµευση ότι οι
πρόσφυγες θα µένουν για εβδοµήντα δύο ώρες. Δεν τηρήσατε
αυτή την υποχρέωση. Λέγατε ότι οι διαδικασίες ασύλου θα προ-
χωρήσουν µέσα σε ελάχιστες εβδοµάδες. Δεν τηρήσατε αυτή
την υπόσχεση. Διαβεβαιώνατε ότι µε τη συµφωνία Ευρωπαϊκής
Ένωσης και Τουρκίας θα αποσυµφορήσετε το νησί. Αυτό δεν
έγινε. Αντίθετα, αυτή τη στιγµή έχουµε µια έκρυθµη κατάσταση. 

Σας ρωτώ, λοιπόν, συγκεκριµένα: Πώς και πότε, µε ποιες δια-
δικασίες και ποιους στόχους θα προχωρήσετε σε µέτρα, ώστε η
Χίος να σηκώσει ανάλογο βάρος µε την υπόλοιπη χώρα; 

Ευχαριστώ πολύ.  
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχε-

τε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες
και κύριοι Βουλευτές, όσον αφορά τον κ. Μηταράκη, εγώ θεωρώ
ότι πρόκειται για έναν νοήµονα και καλλιεργηµένο Βουλευτή µας
µε µια προσωπική επαγγελµατική θητεία που εγγυάται αυτά που
είπα προηγούµενα, ότι πρόκειται για έναν έξυπνο άνθρωπο και
καλλιεργηµένο. Ο τρόπος µε τον οποίο απευθύνεται στη Βουλή
είναι κόσµιος. Δεν είναι κόσµιος, όµως, ο τρόπος µε τον οποίο
απευθύνεται στον λαό της Χίου. 

Κύριε Μηταράκη, έχω εδώ δικά σας δηµοσιεύµατα –θα τα κα-
ταθέσω- όπου καλείτε πρακτικά τον λαό της Χίου σε εξέγερση.
Καλύπτετε πρακτικά τις εξεγέρσεις. Καλύπτετε πρακτικά µε τις
φωνές σας αυτά τα οποία δεν θα έπρεπε να γίνονται. Γιατί ζητάτε
την παραίτησή µου; 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα, τα οποία βρί-
σκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μαζί µε τον Δήµαρχο, τον Αντιπεριφερειάρχη, τον υπεύθυνο
από την Ύπατη Αρµοστεία του ΟΗΕ και τον Εκπρόσωπο της Ευ-
ρωπαϊκής Επιτροπής –και το τονίζω αυτό- προτείναµε πολύ συγ-
κεκριµένα µέτρα, για να ανακουφίσουµε τα πραγµατικά προβλή-
µατα, που ο λαός της Χίου αντιµετωπίζει. 

Και είναι αλήθεια ότι υπάρχει ένας υπερπληθυσµός στα νησιά
µας, ειδικά στην Χίο και στη Μυτιλήνη, ο οποίος επειδή έχει αλ-
λάξει και η φύση του προβλήµατος, δηµιουργεί πραγµατικά θέ-
µατα που πριν δεν υπήρχαν. 

Προτείναµε, λοιπόν, άµεση µεταφορά στην ενδοχώρα σηµαν-
τικού αριθµού προσφύγων, που το αίτηµα ασύλου τους παρα-
πέµφθηκε στην κανονική διαδικασία, λειτουργία ενδιαµέσου
κέντρου κράτησης στην περιοχή Μυρσινίδι για ανθρώπους µε
παραβατική συµπεριφορά. 

Και είχαµε διαδήλωση –που την υποστηρίξατε, κύριε Μητα-
ράκη- των χωριών στο Μυρσινίδι. Θα σας καταθέσω τις φωτο-
γραφίες από το Μυρσινίδι. Δεν έχει χωριά. Ο Βροντάδος είναι
µονάχα, ο οποίος είναι σε µια απόσταση οδικά τριών χιλιοµέ-
τρων, αφού περάσεις τρία βουνά. Και µιλάµε για κέντρο κράτη-
σης, το οποίο λειτουργούσε από το 1997 και απλά ανακαινίζεται,
για να λειτουργήσει πάλι µε καλύτερες συνθήκες. Θα τα κατα-
θέσω και αυτά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Προτείναµε και εξασφαλίσαµε 3,7 εκατοµµύρια ευρώ για τη
δηµιουργία καινούργιου χώρου, ώστε να µπορέσει να ανακουφι-
στεί η ΒΙΑΛ και –κάτι το οποίο αποκρύπτετε, κύριε Μηταράκη και
το κάνετε επίτηδες- να διαλυθεί επιτέλους η Σούδα και το ΔΗ-
ΠΕΘΕ, που δηµιουργούν αισθητικό και πολιτικό πρόβληµα στην
πόλη και για τους ανθρώπους, οι οποίοι ζουν εκεί µέσα. Και εκεί
έχουµε αντιρρήσεις. 

Σας καταθέτω και τον ΧΑΔΑ. Σας καταθέτω και την άλλη πρό-
ταση -διότι δεν ξέρουµε πού- για το Αίπος. Και εκεί δεν υπάρχουν
χωριά. Τρία βουνά πρέπει να περάσουν. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν θέλετε, κύριε Μηταράκη, την επίλυση του προβλήµατος.
Δεν ξέρω αν ακολουθείτε τη θέση της Νέας Δηµοκρατίας και του
Λαϊκού Κόµµατος που λέει ότι η συµφωνία Ευρωπαϊκής Ένωσης-
Τουρκίας είναι η λύση. Εµείς αυτό ακολουθούµε. Δεν θέλετε
πρόσφυγες και µετανάστες. Δεν επιλέξαµε εµείς τη Χίο. Δεν επι-
λέξαµε εµείς τη Μυτιλήνη. Δεν επιλέξαµε εµείς τη Σάµο. Τα βρή-
καµε. Τα νησιά είναι εκεί. Δεν γίνεται να µεταφερθούν τα νησιά.
Δεν γίνεται να µεταφερθούν οι αρχές της Τουρκίας. Να «βάλετε
πλάτη» να ανακουφιστεί ο λαός πραγµατικά εκεί πέρα στη Χίο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν έχει νόηµα. Έχουµε ψηφίσει την ενίσχυση του νοσοκο-

µείου και έχουν εξασφαλιστεί χρήµατα. 
Ακούστε µε για το άσυλο: Το 2015, όταν ήρθε η Κυβέρνηση

του ΣΥΡΙΖΑ, το άσυλο είχε διακόσια άτοµα. Τον Αύγουστο του
2016 έχει τετρακόσια ογδόντα συν πενήντα, τα οποία έχει από
την Ύπατη Αρµοστεία. Η Χίος, πριν από έξι µήνες, δεν είχε κανέ-
ναν για το άσυλο. Σήµερα έχει δέκα και σε δεκαπέντε µέρες θα
έχει δεκαοκτώ. 

Θέλουµε µαζί µε µας να υποστηρίξετε στο Λαϊκό Κόµµα το αί-
τηµα που σας καταθέτω, το οποίο έχουµε στείλει σε όλους τους
Υπουργούς, για να έρθουν επιτέλους οι τετρακόσιοι που έχουν
υποσχεθεί από την EASO, ώστε να προχωρήσουν οι διαδικασίες. 

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Κύριε Μηταράκη, δεν λέτε αλήθεια όταν λέτε ότι αγόρασε ο
δήµος τη ΒΙΑΛ. Ο Δήµος αγόρασε τη ΒΙΑΛ µε λεφτά που επίσης
έδωσαν τα Υπουργεία, έδωσε η Κυβέρνηση και πληρώθηκε. Ή-
ταν ένα σχέδιο του δήµου να το αξιοποιήσει και όπως ξέρετε, η
µισή ΒΙΑΛ αξιοποιείται, έτσι όπως ο δήµος ήθελε και η άλλη µισή
αξιοποιείται για hotspot. 

Συνολικά από το δικό µου Υπουργείο, που δεν έχει χρήµατα,
από τα παράβολα των νοµίµων µεταναστών στην Ελλάδα, ο Δή-
µος Χίου έχει πάρει 650.000 ευρώ, χώρια αυτά που έχουν παρθεί
στην περιφέρεια και στο δήµο από τον κ. Κουρουµπλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Υπουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ολοκληρώνω, κύριε
Πρόεδρε. 

Επιµένετε να µεταφερθούν στην ενδοχώρα. Θα χαλάσει η συµ-
φωνία. Η Κυβέρνηση θα παλέψει για να ισχύσει η συµφωνία µαζί
µε την Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα πρέπει να επιλέξετε. Εµείς την επι-
λογή µας την έχουµε κάνει. Τον λαό της Χίου θα τον ανακουφί-
σουµε µε πολύ συγκεκριµένα µέτρα. 

Σε αυτά, σας παρακαλώ πολύ, να ανακαλέσετε τη µνήµη σας
περί πατριωτισµού, που δεν σας τον αµφισβητώ, τη µνήµη µας
περί καλλιεργηµένου ανθρώπου, που δεν σας το αµφισβητώ, και
να µπορέσετε να βάλετε πλάτη, ώστε να λυθούν τα πρακτικά
προβλήµατα.

Καταθέτω και το υπόµνηµα που φτιάξαµε µε τον δήµαρχο και
µε τον αντιπεριφερειάρχη, όπου αναφερόµαστε στην αύξηση της
Αστυνοµίας και σε όλα τα άλλα µέτρα.

(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών και
Διοικητικής Ανασυγκρότησης κ. Ιωάννης Μουζάλας καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν υπόµνηµα, το οποία βρίσκονται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείνετε µε αυτό την
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πρωτολογία σας, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Μηταράκη, θα πρέπει να συνταχθείτε µε τη λύση του

προβλήµατος και όχι µε τη δηµιουργία καινούργιων προβληµά-
των πάνω σε υπαρκτά προβλήµατα που πρέπει να λυθούν. Αντί-
στοιχα προβλήµατα έχουµε στη Μυτιλήνη. Ο κύριος …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μουζάλα, στη
δευτερολογία σας τα υπόλοιπα. Δεν µπορώ να σας αφήσω άλλο,
µιλάτε επτά λεπτά αντί για τρία.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λόγω του θέµατος
άφησα και εσάς να µιλήσετε λίγο παραπάνω, θα αφήσω και τον
κ. Μηταράκη, αλλά να µην το παρακάνουµε.

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς ευ-

χαριστώ για τα προσωπικά καλά σας λόγια και τα ανταποδίδω.
Θεωρώ, όµως, προσβλητικό τον ισχυρισµό ότι έχω οποιαδήποτε
σχέση, έµµεση ή άµεση, µε τα επεισόδια ή τις κινητοποιήσεις που
έγιναν στη Χίο και σας καλώ στη δευτερολογία σας να το απο-
δείξετε συγκεκριµένα ή παρακαλώ για λόγους τάξης και ήθους
να το ανακαλέσετε.

Έχω δείξει από τον πρώτη στιγµή κάθε διάθεση συνεργασίας.
Ο Αναπληρωτής Υπουργός Άµυνας, ο κ. Βίτσας, που κατά σύµ-
πτωση βρίσκεται στην Αίθουσα, µπορεί να το βεβαιώσει από τις
επισκέψεις που έκανε στη Χίο.

Κύριε Υπουργέ, σας υποδεχθήκαµε µε ανοιχτές αγκάλες στη
Χίο. Ήρθατε και δεσµευθήκατε για κάποια πράγµατα. Είπα στην
πρωτολογία µου ότι αυτά για τα οποία δεσµευθήκατε, δεν τα κά-
νατε. Αποτέλεσµα; Εµείς δυσκολευόµαστε να σας εµπιστευ-
θούµε σε αυτά που λέτε τώρα. Δεν σας κάνει εντύπωση αυτό
φαντάζοµαι. Εδώ υπάρχουν συγκεκριµένα πράγµατα.

Κάνατε σύσκεψη την Παρασκευή και επαναλαµβάνω ότι δεν
καλέσατε τους Βουλευτές. Σας θυµίζω ότι σας έχει ασκήσει
οξεία κριτική και ο συνάδελφός µου του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν τον καλέ-
σατε, όπως δεν καλέσατε και εµένα. Αν µε είχατε καλέσει, θα σας
απαντούσα -στην προσπάθειά σας να φέρετε στο φιλότιµο τον
δήµαρχο και τον αντιπεριφερειάρχη ότι δεν µπορεί να είναι η
Χίος αυτή που θα τινάξει στον αέρα τη συµφωνία Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας- ότι συµφωνούµε µε τη συµφωνία. Όµως, η
συµφωνία, όπως παρουσιάστηκε το Μάϊο του 2016, προέβλεπε,
κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξέταση των αι-
τηµάτων ασύλου ταχύτατα.

Τα νούµερα που µας δώσατε µε κάνουν να τροµάζω. Οι ροές
είκοσι φορές λιγότερες στη Χίο. Το 2014 µπήκαν πέντε χιλιάδες
άτοµα, το 2015 εκατόν είκοσι τέσσερις χιλιάδες. Οι ροές εικοσα-
πλασιάστηκαν. Τι µου λέτε; Ότι σε πανελλαδικό επίπεδο πήγατε
από τους διακόσιους στους τετρακόσιους ογδόντα και πενήντα
πέντε, τριάντα; Δηλαδή τριπλασιάσατε το άσυλο, όταν εικοσα-
πλασιάστηκαν οι ροές; Να γιατί έχει κολλήσει το σύστηµα, να
γιατί παραιτήθηκε ο κ. Βουδούρης. 

Μου λέτε ότι έχετε δεκαοκτώ άτοµα στη Χίο. Για τρεις χιλιάδες
εξακόσιους; Πόσες µέρες θέλει ο καθένας για να εξεταστεί το
άσυλό του; Για να πάρουν αυτοί τρίπτυχο, θα έχει τελειώσει το
2018.

Λέτε ότι ένας σηµαντικός αριθµός ανθρώπων θα µεταφερθεί.
Ωραία. Πόσοι και σε ποια ηµεροµηνία; Πείτε το στη δευτερολο-
γία σας. Ελπίζω αυτοί που θα φύγουν µέσα στον Σεπτέµβριο να
είναι περισσότεροι από αυτούς που έρχονται µέσα στο Σεπτέµ-
βριο, γιατί από τότε που ψηφίστηκε η συµφωνία Ευρωπαϊκής
Ένωσης-Τουρκίας έχει διπλασιαστεί ο αριθµός των προσφύγων
και µεταναστών που βρίσκονται στη Χίο.

Επιβεβαιώσατε ακόµα στην οµιλία σας αυτό που είπα στην
ανακοίνωσή µου, ότι θα κάνετε τρία hot spots στη Χίο. Σας προ-
λαβαίνω, γιατί θα µου φέρετε το επιχείρηµα ότι θα κλείσετε τη
Σούδα και το ΔΗΠΕΘΕ. Μα αυτό ήταν το επιχείρηµα πίσω από
τη ΒΙΑΛ, κύριε Υπουργέ. Δηµιουργήσαµε το πρώτο hot spot στη
Χίο για να κλείσουµε τους παράνοµους καταυλισµούς. 

Όµως, η ΒΙΑΛ γέµισε, έγιναν οι παράνοµοι και τώρα το Υπουρ-

γείο τι λέει; Να κάνουµε τρεις τους νόµιµους, να φτάσουν δη-
λαδή στη χωρητικότητα περίπου των τριών χιλιάδων –πείτε µας,
δεν ξέρω τι σχεδιασµό έχετε- και όταν µε το καλό έρθουν και οι
υπόλοιποι, τι να κάνουµε; Θα ξανανοίξει το ΔΗΠΕΘΕ και η ΒΙΑΛ
αναγκαστικά -προς Θεού, µη ρίξουµε τη συµφωνία εµείς- και θα
πάµε στα πέντε, στα επτά, στα εννιά hot spots.

Αποδεικνύει, κύριε Υπουργέ, ότι δεν υπάρχει σχέδιο και δεν
λειτουργούν τα hot spots ούτε φυλάσσονται πλέον, αν ξέρετε.
Αν πάει τώρα κάποιος στο hot spot, δεν υπάρχει φυλάκιο πλέον.
Έχει φύγει το αστυνοµικό φυλάκιο. Λέτε στην ανακοίνωση ότι θα
δώσετε αποζηµιώσεις στους κατοίκους για τις ζηµιές που υπέ-
στησαν. Πότε; Βγήκε η απόφαση; 

Μια που µιλάµε για αποφάσεις, κύριε Πρόεδρε, γιατί εµένα
µου αρέσει το συγκεκριµένο, εγώ σας λέω συγκεκριµένα ότι ο
δήµος αγόρασε και πλήρωσε τη ΒΙΑΛ. Πήρε δάνειο τώρα, το
οποίο εγκρίθηκε από το δηµοτικό συµβούλιο µέσα στον Σεπτέµ-
βριο, για να πληρώσει τα δύο τρίτα που υπολείπονται. 

Λέτε ότι τα πληρώσατε εσείς. Θαυµάσια! Θα καταθέσω αίτηση
κατάθεσης εγγράφων, κύριε Πρόεδρε, να µου κοινοποιήσετε την
απόφαση του Υπουργείου µε την οποία πληρώνετε τη ΒΙΑΛ.
Μόλις το κάνετε αυτό κι έχει περάσει στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» η από-
φαση, θα σας ζητήσω δηµοσίως συγγνώµη.

Όταν, όµως, έρχεστε σήµερα και κατηγορείτε εµένα προσω-
πικά, που ξέρετε πόσο µετριοπαθής είµαι, ότι έχω την παραµικρή
σχέση µε τα επεισόδια στη Χίο και όταν βλέπω ότι δεν έχετε σχέ-
διο και δεν είπατε κάτι για το πώς θα χειριστείτε τα άσυλα, ίσως
τελικά αυτό που είπα ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν µπορεί να δια-
χειριστεί αυτή την κρίση, απ’ ό,τι φαίνεται, δυστυχώς, είναι η
πραγµατικότητα.

Στη δευτερολογία σας, κύριε Υπουργέ –εσείς, φυσικά, θα επι-
λέξετε τι θέλετε να πείτε- θα ήθελα, αν µπορείτε, να αναφερθείτε
σε δύο πράγµατα: Συγκεκριµένα πού εγώ εµπλέκοµαι σε οποι-
αδήποτε κινητοποίηση, αλλιώς παρακαλώ να το ανακαλέσετε.
Δεύτερον, συγκεκριµένα αυτοί οι τρεις χιλιάδες εξακόσιοι άν-
θρωποι που είναι σήµερα στη Χίο, ποια ηµεροµηνία θα έχουν
πάρει τα τρίπτυχα στο χέρι τους και θα έχουν φύγει. Θα τα έχουν
πάρει 1η Οκτωβρίου, 1η Νοεµβρίου, 1η Δεκεµβρίου, 1η Ιανουαρίου
του 2017; Θέλουµε να µας πείτε µία ηµεροµηνία συγκεκριµένα.
Δεν µπορεί να µην έχετε στόχους.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είστε σαφής.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Μετερχόµαστε το παι-
γνίδι των ηµεροµηνιών, ενώ γνωρίζετε πολύ καλύτερα από εµένα
–είστε χρόνια στην πολιτική σκηνή- ότι ηµεροµηνία δεν µπορεί
να δοθεί ποτέ, γιατί είναι συνάρτηση πολλών παραγόντων. Αυτό
που µπορεί να δοθεί είναι η ηµεροµηνία έναρξης. Η έναρξη έχει
ξεκινήσει.

Δεν έχετε δίκιο για το άσυλο. Δεν εικοσαπλασιάζεται το άσυλο,
γιατί καταρρέει. Χρειάζεται να γίνει µεθοδευµένα. Να σας πω
κάτι; Το άσυλο τριπλασιάστηκε. Το σχέδιο είναι να έρθουν άλλοι
τετρακόσιοι της EASO. 

Αντί να φωνάζετε στην Κυβέρνηση, η οποία παλεύει γι’ αυτό,
φαντάζοµαι ότι φωνάζετε όταν πηγαίνετε στο Λαϊκό Κόµµα, που
το 70% των ηγετών της Ευρωπαϊκής Ένωσης ανήκουν στο Λαϊκό
Κόµµα. Αντί να λέτε σε εµάς ότι δεν µας ακούν οι Πρωθυπουργοί,
θα πρέπει να πούµε σε εσάς: «Τι ακριβώς κάνετε στο Λαϊκό Κόµ-
µα; Ποια ακριβώς είναι η πίεσή σας στους Πρωθυπουργούς εκεί,
για να µας φέρουν αυτά τα οποία υποσχέθηκαν;», αντί να κατη-
γορείτε την Κυβέρνηση ότι η EASO δεν ήρθε και αυτό που µας
υποσχέθηκε η Ευρώπη δεν έγινε. 

Φαντάζοµαι ότι όταν πηγαίνετε στο Λαϊκό Κόµµα ζητάτε το
ίδιο. Εκεί µέσα έχετε το 70% των Πρωθυπουργών, το 70% των
Υπουργών Εσωτερικών. Εγώ δεν λέω ότι αυτό είναι δική σας ευ-
θύνη. Εσείς λέτε ότι αυτό είναι δική µας ευθύνη. Νοµίζω ότι το
κάνετε σκόπιµα.

Θέλω να σας πω, επίσης, ότι δεν φορτώνουµε το νησί µε νέα
βάρη. Τα νέα βάρη φορτώθηκαν από την κατάσταση. Δεν µπο-
ρείτε να λέτε ότι δεν ισχύει η υπόσχεση που δώσαµε ότι σε σα-
ράντα οκτώ ώρες θα φεύγουν. Άλλαξε η συµφωνία. Η συµφωνία
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αυτή µπορεί να είναι η µόνη λύση που έχετε, η µόνη λύση που
έχει η χώρα µας. Άλλαξε η συµφωνία. Είστε υπέρ της συµφω-
νίας. Μέσα στο Λαϊκό Κόµµα ο κ. Μητσοτάκης είναι υπέρ της
συµφωνίας. 

Οι αποζηµιώσεις και όλα αυτά έχουν εγκριθεί. Είναι ζητήµατα
του τρόπου που λειτουργεί το κράτος και το ξέρετε και αυτό, επί-
σης. Επιµένω στο ότι η ΒΙΑΛ αγοράστηκε µε τη συνδροµή του
Υπουργείου και ότι έχουν δοθεί χρήµατα. 

Τελειώνω µε το εξής. Κύριε Μηταράκη, εγώ αναγνωρίζω πολλά
πράγµατα από αυτά που είπατε. Αυτά τα οποία γίνονται το τε-
λευταίο διάστηµα είναι που δεν σας αναγνωρίζω και που πραγ-
µατικά προσδοκώ ότι θα έχω µπροστά µου τον Μηταράκη ο ο-
ποίος βάζει πλάτη σε δέκα συγκεκριµένα πράγµατα και µπορεί
να προτείνει άλλα τρία-τέσσερα και να τα δούµε. 

Μην συνταχθείτε µε τον κ. Κουτσαντώνη, ο οποίος στη Λέσβο
καλεί σε οµάδες πολιτοφυλακής. Είναι δικό σας στέλεχος. Μην
συνταχθείτε µε τον κ. Γκοβότση, ο οποίος πάει να πετάξει τα παι-
διά έξω από τα σχολεία. Είναι δικό σας στέλεχος. 

Να συνταχθείτε µε αυτό το κοµµάτι των αστικών κοµµάτων,
των λαϊκών κοµµάτων, το οποίο υπερασπίζεται τη συµφωνία και
ψάχνει να βρει τρόπους ώστε να ισορροπήσουν τα δικαιώµατα
των κατοίκων µε τα δικαιώµατα και τις υποχρεώσεις που απορ-
ρέουν από τη συµφωνία. Σε αυτό τον αγώνα σάς θέλουµε µαζί
µας. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συγγνώµη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Μηταράκη, δεν

προβλέπεται από τη διαδικασία.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Δεν είναι δευτερολογία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, αλλά για

τι πράγµα ζητάτε τον λόγο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Επί προσωπικού να πω µία λέξη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι επί προσωπικού;

Στις επίκαιρες ερωτήσεις δεν υπάρχει προσωπικό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Θέλω ο κύριος Υπουργός να δι-

ευκρινίσει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κατάλαβα. Δεν σας

απήντησε στην πρώτη ερώτηση που κάνατε. Εντάξει. Δηλαδή, αν
έχετε στοιχεία που ευθύνεται ότι καλεί σε επανάσταση τον λαό
της Χίου.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Νοµίζω ότι το ανέφερα
στην πρωτολογία µου. Είπα ότι ο τρόπος µε τον οποίο θέτει ψέ-
µατα, δηλαδή όταν ο κ. Μηταράκης λέει ότι θα δηµιουργηθούν
τρία νέα hot spots, ενώ αυτό το οποίο θα γίνει είναι ότι οι υπάρ-
χουσες δοµές θα γίνουν καλύτερες και θα φύγουν έξω από το
κέντρο της πόλης, αυτό δηµιουργεί πανικό. Αυτό είπα και αυτό
χρησιµοποιείται γι’ αυτές τις συγκεντρώσεις.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ανασκευάσατε εν
µέρει, απ’ ό,τι καταλαβαίνω, διότι δεν ειπώθηκε ακριβώς έτσι, κύ-
ριε Υπουργέ. Εν πάση περιπτώσει, το λαµβάνει ο κ. Μηταράκης
ως απάντηση.

Πριν φύγετε, επειδή είµαστε και οι δύο γιατροί και είπατε για
το Ωραιόκαστρο, µε συγχωρείτε πολύ, αλλά γιατί δεν βρίσκεται
η λύση που θα τέλειωνε το θέµα του βιβλιαρίου υγείας στα παι-
δάκια από τη Συρία; Όπως όλα τα Ελληνόπουλα από την ηµέρα
που γεννιούνται έχουν βιβλιάριο υγείας -βεβαίως, αυτά δεν είχαν
αυτή την πολυτέλεια- µπορεί να βγει τώρα βιβλιάριο υγείας,
αφού γίνουν οι εξετάσεις και οι όποιοι εµβολιασµοί, άρα να λήξει
και το ότι είναι ή δεν είναι άρρωστα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε Πρόεδρε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συγγνώµη, δεν µου
επιτρέπεται, αλλά µια και είµαστε τώρα εδώ…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Είστε πολύ έµπειρος
γιατρός, κατ’ αρχάς, αλλά και στην πολιτική.

Αυτό είναι κάτι το οποίο γίνεται. Τα παιδάκια είναι εµβολια-
σµένα σχεδόν στο 90%. Βιβλιάριο υγείας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Βιβλιάριο, κύριε Υ-
πουργέ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-

κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Συγγνώµη, κύριε Πρό-
εδρε.

Βιβλιάριο υγείας, όπως ξέρετε, τα τελευταία δύο χρόνια υπάρ-
χει. Από το 1914 δεν έχει καν ένας µεγάλος αριθµός Ελληνόπου-
λων. Εµείς θα δώσουµε και σε αυτά τα παιδιά κάρτες. Δεν γίνεται
µέσα σε αυτούς τους τρεις µήνες να έχουν τελειώσει όλα αυτά.
Είναι, όµως, σωστό αυτό που λέτε και θα πρέπει…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επιτρέψτε µου να
σας πω ότι πολλά από αυτά τα παιδιά είναι από πέρσι στην Ελ-
λάδα, απλώς φέτος έγιναν έξι-επτά χρόνων και πρέπει να πάνε
σχολείο. Άρα ένας χρόνος χάθηκε χωρίς να γίνει προετοιµασία
για το βιβλιάριο υγείας. Δεν είναι αποκλειστικά δική σας δουλειά
ως Υπουργού.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Απλώς, κύριε Πρόεδρε,
κάνατε λάθος. Αυτά τα παιδιά είναι εδώ πέρα από τις 20 Μαρ-
τίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και πάλι, είναι έξι-
επτά µήνες.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Έξι µήνες ήταν εν κινή-
σει. Έπρεπε να διαλυθεί η Ειδοµένη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. Πάντως,
κρατώ το ότι δεν είστε αρνητικός να πάρουν βιβλιάριο υγείας.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Εγώ κρατώ το ότι η
πρότασή σας είναι σωστή και πρέπει να υλοποιηθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, εντάξει. Ευ-
χαριστούµε πολύ.

Προχωρούµε λοιπόν µε τη συζήτηση της πέµπτης µε αριθµό
1210/5-9-2016 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Βου-
λευτή Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ.
Ιωάννη Θεοφύλακτου προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την προστα-
σία από την κατάσχεση των αναδροµικά καταβαλλόµενων συν-
τάξεων.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, η ερώτηση αφο-

ρά το ακατάσχετο των συντάξεων. Διαπιστώνεται µία καταστρα-
τήγηση των διατάξεων που ορίζουν το ακατάσχετο και αυτό συµ-
βαίνει, γιατί µε τη δόση που λαµβάνουν οι συνταξιούχοι -γιατί
παίρνουν αναδροµικά µαζεµένες τις συντάξεις- το ποσό που
παίρνουν ξεπερνά τα 1.000 ευρώ. Έτσι έχουµε συνταξιούχους
που περιµένουν τέσσερις, πέντε και παραπάνω µήνες -ιδίως όταν
η περίπτωσή τους αφορά παράλληλη σύνταξη και ταλαιπωρούν-
ται ούτως ή άλλως στην καταβολή της σύνταξής τους- και όταν
τους έρχεται µαζεµένη η καταβολή του ποσού, που µπορεί να
είναι 4.000 ευρώ ή 5.000 ευρώ, µπορεί και 8.000 ευρώ και 10.000
ευρώ, τότε, εάν οφείλει στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία ή
σε τράπεζες, επειδή βλέπουν ότι το ποσό είναι πάνω από 1.000
ευρώ, προχωρούν στην κατάσχεση του ποσού πάνω από 1.000
ευρώ.

Αυτό είναι πολύ δυσµενές και τραγικό για τον συνταξιούχο που
περιµένει ούτως ή άλλως και έχει εισέλθει σε έναν κυκεώνα γρα-
φειοκρατίας και αναµονής, αλλά µε τον τρόπο αυτό παραβιάζε-
ται και καταστρατηγείται και το άρθρο 982 του Κώδικα Πολιτικής
Δικονοµίας, που ορίζει το ακατάσχετο και του µισθού και της
σύνταξης, αλλά και το άρθρο 31 του ΚΕΔΕ.

Με το γεγονός ότι καταβάλλονται αναδροµικά θεωρώ ότι δεν
χάνει την ιδιότητα της σύνταξης ή του µισθού. Γι’ αυτό περιµέ-
νουµε κάποια µέτρα που να διευκρινίζουν αυτή την κατάσταση,
ώστε ιδίως στις συντάξεις, αλλά και σε περίπτωση µισθών που
καταβάλλονται αναδροµικά και είναι η πρώτη δόση -επαναλαµ-
βάνω- που λαµβάνει ο συνταξιούχος, γιατί είναι ένα µαζεµένο
ποσό να λυθεί το θέµα και να προστατεύεται όπως προστατεύε-
ται και το µηνιαίως καταβαλλόµενο ποσό. Το ότι καταβάλλεται
όλο µαζί δεν µεταβάλλει τον χαρακτήρα του.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε συνάδελφε, γιατί ήσασταν και συνεπής στον χρόνο. 

Ορίστε, κύριε Πετρόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Κύριε Πρό-
εδρε, θα είµαι συνοπτικός στην απάντησή µου και σας ευχαριστώ
που µου δίνετε τον λόγο. 

Θα είµαι συνοπτικός στην απάντηση, διότι πράγµατι αυτό το
οποίο ο κ. Θεοφύλακτος επισηµαίνει είναι ένα σοβαρό πρόβλη-
µα. Είναι πρόβληµα, διότι διάφοροι πιστωτές-δανειστές ασφαλι-
σµένων µας που παίρνουν αναδροµικά τις συντάξεις που οφείλο-
νται σε αυτούς, αντιµετωπίζουν τη συµπεριφορά δανειστών –
τραπεζών κυρίως- που επικαλούµενοι το άρθρο 1498 του Αστι-
κού Κώδικα το οποίο ορίζει ότι η διατροφή για το παρελθόν δεν
οφείλεται παρά µόνο από την ηµέρα που δηµιουργείται η υπε-
ρηµερία, δηλαδή από την άσκηση της αγωγής, θεωρούν ότι δεν
µπορεί να γίνει µία αναδροµική καταβολή συντάξεων, αφού αυτό
δεν επιτρέπεται από το άρθρο 1498 του Αστικού Κώδικα.

Εν τούτοις, επειδή συµφωνούµε πως πρέπει να είναι άλλη η
αντιµετώπιση σ’ αυτές τις συνθήκες, πολύ περισσότερο διότι
είναι ανυπαίτια για τους ασφαλισµένους η καθυστερηµένη κατα-
βολή των συντάξεων οι οποίες οφείλονται από το παρελθόν και
επειδή, πράγµατι, οι ανάγκες διαβίωσης πολλές φορές καλύ-
πτονται µε δανεισµό, θα πρέπει να δούµε πώς θα αντιµετωπιστεί
αυτό το θέµα. Έχει υποβληθεί σχετικό ερώτηµα στο Νοµικό Συµ-
βούλιο του Κράτους από τη φορολογική Αρχή, από το Υπουργείο
Οικονοµικών και αναµένουµε από την Ολοµέλεια σχετική αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος. 

Όµως, πρέπει να θυµίσω τον ν.4336/2015 µε τον οποίο η Κυ-
βέρνησή µας ενέταξε στο ακατάσχετο των ρυθµίσεων του ΚΕΔΕ
και τις συντάξεις. Εποµένως, έχουµε εκφράσει τη δική µας αντί-
ληψη για το πώς πρέπει να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα της εξα-
σφάλισης των όρων διαβίωσης των ασφαλισµένων και είµαστε
στην κατεύθυνση αυτής της σκέψης, προκειµένου να αντιµετω-
πίσουµε µε τον πιο σωστό και ορθολογικό τρόπο αυτό το ζήτηµα. 

Περιµένουµε τη γνώµη του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους
και θα δούµε τι άλλο µπορούµε να κάνουµε γι’ αυτό το θέµα.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Θεο-

φύλακτε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΘΕΟΦΥΛΑΚΤΟΣ: Κύριε Υπουργέ, είναι όντως ικα-

νοποιητική η απάντησή σας και περιµένουµε την όσο το δυνατόν
ταχύτερη αντιµετώπιση. Άλλωστε, ένα από τα πρώτιστα µελή-
µατα της Κυβέρνησης είναι πλέον τα ζητήµατα της καθηµερινό-
τητας που πρέπει να αντιµετωπιστούν µε τον καλύτερο δυνατό
τρόπο, γιατί δεν αρκεί η εργώδης προσπάθεια που καταβάλλεται
από την Κυβέρνηση και την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ
στα µεγάλα, στους οικονοµικούς δείκτες, αλλά πρέπει να υπάρ-
χει αποτελεσµατικότητα και αυτό να το βλέπουν οι πολίτες και
στην καθηµερινότητα. 

Υπάρχουν, λοιπόν, ζητήµατα που πρέπει να λυθούν. Επιµένω
δε, στο συγκεκριµένο, γιατί προσβάλλεται η αξιοπρέπεια των
συνταξιούχων. Μπλέκουν µε τους υπαλλήλους των τραπεζών
που ο καθένας τούς συµπεριφέρεται κατά το δοκούν. Άλλος
τους θίγει βάναυσα και τους προσβάλλει, λέγοντας «Εσύ χρω-
στάς. Άρα, τι περιµένεις; Γιατί να πάρεις σύνταξη;» και άλλοι λένε
«Α, από τις 8.000 ευρώ που σου κατασχέσαµε, θα σου αφήσουµε
500 ευρώ, επειδή είµαστε καλοί», δηλαδή του πωλούν εκδού-
λευση, και άλλα τέτοια τα οποία θίγουν την αξιοπρέπεια των συν-
ταξιούχων. 

Γι’ αυτό περιµένουµε µε αγωνία, πραγµατικά, τη νοµοθετική
επίλυση του θέµατος. Θα έπρεπε, αφού θα ασχοληθεί το Υπουρ-
γείο, να είναι διττή η αντιµετώπιση και η επίλυση του ζητήµατος,
δηλαδή εκτός από τις συντάξεις να αφορά και τους µισθούς,
αλλά και πολλαπλούς αποδέκτες, όπως φαντάζοµαι ότι είναι ευ-
νόητο, δηλαδή ό,τι χρέος αφορά είτε στο δηµόσιο, είτε στα
ασφαλιστικά ταµεία, είτε στα πιστωτικά ιδρύµατα. 

Πρέπει να διασφαλιστεί το ακατάσχετο των 1.000 ευρώ τον
µήνα στις συντάξεις και στους µισθούς, γιατί αυτό, κύριε Υπουρ-
γέ, µπορεί να το έχουµε και στους µισθούς. Δράττοµαι της ευ-
καιρίας και επεκτείνω το αντικείµενο της ερώτησης. Πολλοί ερ-
γοδότες έχουν δυσκολία πληρωµής για πέντε-έξι µήνες και µετά
τα καταβάλλουν αναδροµικά. Οπότε, καλό είναι, αφού θα επιλυ-
θεί που θα επιλυθεί το θέµα, να είναι διττή η αντιµετώπιση και να
αφορά και τους µισθούς και περισσότερους αποδέκτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-
γέ, έχετε τον λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας, Κοι-
νωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης): Οι µισθοί
προστατεύονται από την ίδια διάταξη, όπως και οι συντάξεις.
Υπενθυµίζω ότι το όριο είναι µέχρι τα 1.000 ευρώ και από 1.000
ευρώ µέχρι 1.500 ευρώ είναι το ήµισυ, ό,τι προκύπτει δηλαδή,
και το ανώτατο είναι 1.250 ευρώ.

Όλα αυτά, όπως είπατε, κύριε Θεοφύλακτε, τα εξετάζουµε.
Εκείνο που επίσης εξετάζουµε και έχω την ευκαιρία να το ανα-
κοινώσω από τη θέση αυτή, είναι να ενηµερώσουµε εµείς κατευ-
θείαν τα συστήµατα των τραπεζών. Είµαστε σε µια συζήτηση µαζί
τους για το ακατάσχετο όριο των συντάξεων, το όριο όλων, διότι
ο νόµος προβλέπει δήλωση από τους ίδιους τους δικαιούχους
συντάξεων, να δηλώσουν δηλαδή από ποιον λογαριασµό -από
έναν λογαριασµό ή έναν κοινό λογαριασµό- θα γίνεται η κατά-
σχεση, µέχρι τα όρια που επιτρέπει ο νόµος.

Αυτό που εξετάζουµε και είναι ένα τεχνικό θέµα, γι’ αυτό πρέ-
πει και οι τράπεζες να συµβάλλουν στην εξεύρεση µιας λύσης,
είναι να δηλώνουµε εµείς από το ίδιο µας το σύστηµα το ποσό
που έχουν ήδη οι ασφαλισµένοι και µέχρι ποιο ύψος είναι επιτρε-
πτό, διότι παρατηρήθηκε ότι υπάρχουν πολλοί ηλικιωµένοι, οι
οποίοι δεν έχουν πρόσβαση σε διάφορα τέτοια συστήµατα και
µέσα, που δεν έχουν κάνει τη δήλωση και γίνεται κατάσχεση
χωρίς αυτοί οι άνθρωποι να έχουν προστασία. Είναι θέµα που
έχουµε διαπιστώσει ότι είναι πρόβληµα και θα το αντιµετωπί-
σουµε και αυτό.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστώ για τη συ-

ντοµία.
Πάντως, κύριε Υπουργέ, οι τράπεζες µην περιµένετε να συµ-

βάλλουν εάν δεν υπάρχει ποινολόγιο, δηλαδή ότι, αν δεν εφαρ-
µόσεις τον νόµο, υπάρχει ποινή. Διαφορετικά µην ευελπιστείτε
ότι θα συµβάλλουν, µηδεµιάς εξαιρουµένης. Ευχαριστώ και για
την παρουσία.

Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 1256/13-9-2016 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών των Ανεξαρ-
τήτων Ελλήνων κ. Αθανασίου Παπαχριστόπουλου προς τον Υ-
πουργό Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης, σχετικά
µε την ηλεκτρονική διακυβέρνηση.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Βερναρδάκη, κύριε Υπουργέ, ειλικρινά µε πολύ καλή

πρόθεση κάνω αυτή την επίκαιρη ερώτηση, γιατί πιστεύω ότι δεν
είναι µόνο θέµα γραφειοκρατίας, διαφθοράς, πελατειακού κρά-
τους η προσέλκυση επενδύσεων και τα δηµόσια έσοδα. Είναι κυ-
ρίως βήµα δηµοκρατίας, µεγάλο βήµα, κατά τη γνώµη µου, δη-
µοκρατίας, για να ξαναποκτήσει ο πολίτης εµπιστοσύνη στο κρά-
τος του, που, δυστυχώς, για πολλές δεκαετίες ήταν αναξιόπιστο
απέναντι στον πολίτη.

Εδώ θέλω, κύριε Υπουργέ, να αναδείξω το θέµα της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης. Υπάρχει ένα µεγάλο κοµµάτι ανάµεσα και
σε Βουλευτές δικούς µας, οι οποίοι, επειδή περάσαν τα πενήντα,
τα πενήντα πέντε, καµµιά φορά µπορεί να το θεωρούν και κάτι
µεταξύ «τυριού και αχλαδιού». Όχι! Θέλω να το αναδείξουµε
αυτό το θέµα µαζί.

Έχω διαβάσει τις είκοσι µία σελίδες που έχετε δώσει για το
πρόγραµµα ηλεκτρονικής διακυβέρνησης µε µεγάλη προσοχή
και πολύ σεβασµό. Και δεν θέλω να επικαλεστώ το τι γίνεται στις
Ηνωµένες Πολιτείες, που είναι µια χώρα αρκετά προηγµένη, που
έχει φτάσει στο σηµείο για online διακυβέρνηση. Μιλάµε, δη-
λαδή, ότι τα οργανογράµµατα περιγράφουν στρατηγικούς στό-
χους, προγράµµατα, οµάδες, ποιος είναι υπεύθυνος, ανά πάσα
στιγµή, δηλαδή, µπορείς να ελέγξεις οποιοδήποτε Υπουργείο.
Ξεχνάω την Αµερική, γιατί µπορεί κάποιος να µου πει «τόσα χρό-
νια, αναπτυγµένη χώρα» και λοιπά.

Θέλω απλά να θυµίσω ότι η Λιθουανία, η Εσθονία και η Λετονία
δεν ήταν καν χώρες –πότε έγινε το ρήγµα;- όταν εµείς ήµασταν
από τις δέκα πρώτες που µπήκαν στην τότε ΕΟΚ. 

Η Εσθονία σήµερα, κύριε Υπουργέ -και το ξέρετε και εσείς,
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γιατί νοµίζω ότι το έχετε επικαλεστεί-, έχει κάνει ένα απίστευτο
ψηφιακό άλµα. Είναι η χώρα στην οποία σε δεκαοκτώ λεπτά, µέ-
σω διαδικτύου, στήνεις εταιρεία. Είναι η χώρα που δεν χρειάζεται
πια την ταυτότητα. Ακόµα και το τηλέφωνο σου, η sim, είναι ισο-
δύναµο µε την ταυτότητα. Είναι η χώρα του e-resident, δηλαδή
ένας επιχειρηµατίας δεν χρειάζεται αυτοπροσώπως να πάει να
κλείσει τις δουλειές του, µε την ηλεκτρονική κατοικία το έχει κα-
ταφέρει.

Το λέω αυτό, για να µη νοµίσει κανείς ότι είναι θέµα πολύ προ-
ηγµένων χωρών. Και σήµερα πάνω από οκτώ χιλιάδες άτοµα και
εκατόν είκοσι τρεις χώρες επενδύουν στην Εσθονία. Κλείνω αυτή
την παρένθεση. Και ξέρετε σε τι κατάσταση βρίσκεται η χώρα
µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θέλω, επίσης, να θυµίσω ότι έχουµε ζήσει το φρικτό θέαµα,
που, για να πάρεις τη σύνταξή σου, ταλαιπωρείσαι από δώδεκα
µέχρι τριάντα τρεις µήνες. Δεν χρειάζεται να τα πω. Τα έχω πει
άλλες φορές. 

Επίσης, θέλω να θυµίσω τι γινόταν παλιότερα στο πρωτοδικείο
µε τις ψηφοφορίες -δεν λέω, µπορεί να είναι αδέκαστα και οι επι-
τροπές και όλα- που συµπλήρωναν τα κενά ενός φουκαρά υπο-
ψηφίου -και µάλιστα ήταν συµφωνία των δύο µεγάλων κοµµάτων
τότε, παλιά, για να µην έχω παράπονα- που δεν ήξερε τα κόλπα,
µε αποτέλεσµα κάποιος µε δώδεκα, δεκατρείς χιλιάδες ψήφους
να φτάνει τις σαράντα χιλιάδες. Δεν θέλω να πω περισσότερα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Παπαχριστόπουλε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έρχοµαι στην ηλεκτρο-
νική ψηφοφορία. Διάβασα ότι έχετε δώσει ένα χρονοδιάγραµµα
επτά χρόνων. Εγώ το εκτιµώ, γιατί δείχνει ρεαλισµό. Ωστόσο,
υπάρχουν και αντίθετες απόψεις, όπως ότι τουλάχιστον σε µε-
ρικά θα µπορούσαµε –και θα τα εκθέσω ένα, ένα- να µπούµε νω-
ρίτερα. 

Εξηγούµαι, κύριε Υπουργέ. Το θέµα των ταυτοτήτων είναι εύ-
κολο και µπορεί να γίνει γρήγορα. Μάλιστα, µας εξασφαλίζει όχι
µία, όχι δύο, αλλά πάνω από δέκα υποχρεώσεις µε ένα απλό χαρ-
τάκι…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παπαχριστό-
πουλε, κρατήστε και για τη δευτερολογία κάτι.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δώστε
µου…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας έχω ήδη δώσει
τρία λεπτά επιπλέον. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, καλά
κάνετε και κάνετε παρεµβάσεις, γιατί είστε πιο παλιά καραβάνα.
Πιστεύω ότι είναι θετικές οι παρεµβάσεις σας, αλλά σας παρα-
καλώ να µου δώσετε µισό λεπτό ακόµα για να τελειώσω. Δεν
είναι τίποτα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Συνεχίστε, κύριε Πα-
παχριστόπουλε. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Έρχοµαι στην ηλεκτρο-
νική κατοικία. Εξήγησα τι σηµαίνει «κάνω επενδύσεις από µα-
κριά». Μιλάµε για ένα εθνικό σύστηµα ηλεκτρονικών δηµοσίων
συµβάσεων, που θα βάλει τέλος στη χαρτούρα. Υπογράφουµε
µέσα σε δευτερόλεπτα και γλιτώνουµε και 400.000.000 τον χρό-
νο. 

Ηλεκτρονική δικαιοσύνη. Πολύ σηµαντικό. Τέσσερα χρόνια κά-
νουν να εκδικαστούν οι αποφάσεις. Αυτή τη στιγµή υπάρχουν τε-
τρακόσιες χιλιάδες εκκρεµούσες. Θα µπορούσα να σας πω λεπ-
τοµέρειες, σχετικά µε το τι κάνουµε εκεί. Για τις επιχειρήσεις
χρειαζόµαστε τριάντα τρία έγγραφα. Έλεος! Εκεί τι κάνουµε; 

Ηλεκτρονική συνταγογράφηση. Ακόµα είµαστε η τρίτη χώρα
σε µεγαλύτερη φαρµακευτική δαπάνη, παρά το γεγονός ότι έγινε
το θετικό βήµα γι’ αυτή τη συνταγογράφηση. 

Ηλεκτρονικά τιµολόγια. Ασυδοσία στην αγορά. Τελειώνουν οι
κλοπές, τελειώνουν τα πλαστά. Ακούω µε σεβασµό ότι θεσµοθε-
τούνται σύντοµα οι ηλεκτρονικές πληρωµές. Αργήσαµε πολύ.
Πρέπει να γίνονται µε την κάρτα. Εγώ έβλεπα παλιά και έλεγα
«για 1,5 ευρώ;». Ναι, για 1,5 ευρώ! 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε συνάδελφε,

κλείστε, σας παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε και δευτερο-

λογία! 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Να µην πω για τα ηλε-

κτρονικά συστήµατα λαθρεµπορίου; Είναι πολύ εύκολο µε GPS
και…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Απήντησε πριν από
λίγο ο κ. Αλεξιάδης επ’ αυτών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτές είναι κατακτήσεις
δεκαετιών σε όλες τις χώρες της Ευρώπης. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υπουρ-

γέ, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Αγαπητέ κύριε Παπαχριστόπουλε, δεν χωρά αµφιβολία ότι
όλες αυτές οι επισηµάνσεις που κάνατε είναι απολύτως σωστές.
Βεβαίως δεν είναι όλες αυτές της αρµοδιότητάς µου και γι’ αυτό
θα προσπαθήσω να σας απαντήσω κάπως γενικότερα, σχετικά
µε το τι ακριβώς έχει συµβεί κατ’ αρχάς στη χώρα και µε το τι
ακριβώς µπορούµε να κάνουµε άµεσα σε συγκεκριµένα πράγ-
µατα.

Κατ’ αρχάς έχετε δίκιο ότι όλες οι υποδοµές και οι υπηρεσίες
ηλεκτρονικής διακυβέρνησης είναι πάρα πολύ χαµηλές. Αυτό
είναι γεγονός. Επίσης, είναι γεγονός ότι όλη η αρχιτεκτονική των
έργων ηλεκτρονικής διακυβέρνησης εδώ και πάρα πολλά χρόνια,
από τις αρχές της δεκαετίας του 2000, ήταν όλη δοµηµένη µε
λάθος τρόπο. 

Αυτό έχει σαν αποτέλεσµα πια, για να σας το πω λιγάκι απλά,
να έχουµε χτίσει µερικούς ουρανοξύστες, οι οποίοι δεν έχουν θε-
µέλια. Για παράδειγµα, έχουµε προβλέψει µεγάλα πληροφοριακά
σύστηµα, τα οποία δεν επικοινωνούν µεταξύ τους, κάτι που απο-
τελεί ένα τεράστιο πρόβληµα. Δεν ξέρω αν υπήρχαν λάθη στον
σχεδιασµό, σκοπιµότητες. Ο κατακερµατισµός της διοίκησης
είναι και διοικητικό πρόβληµα αλλά και πρόβληµα οικονοµικής
διαχείρισης. Όµως, η ουσία είναι ότι τα πληροφοριακά συστή-
µατα του δηµοσίου δεν επικοινωνούν µεταξύ τους. 

Και τώρα, τα τελευταία χρόνια, πρέπει πια να ξαναφτιάξεις µη-
χανισµούς, να χρησιµοποιήσεις βεβαίως τις υποδοµές της νέας
τεχνολογίας ή της πολύ νεότερης τεχνολογίας, για να µπορέσεις
να λύσεις αυτά τα ζητήµατα. Αυτό είναι ένα γενικό πρόβληµα,
πολύ γενικό πρόβληµα. 

Επίσης, ένα πρόβληµα είναι το ποιος χαράσσει την πολιτική
της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης και της ψηφιακής πολιτικής.
Δεν είναι µόνο η ηλεκτρονική διακυβέρνηση από την άποψη των
πληροφοριακών συστηµάτων, είναι και η στρατηγική ψηφιακή
που πρέπει να έχει η χώρα. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο, χρειαζόταν ένα θεσµικό όργανο.
Έχει επισηµανθεί πολλά χρόνια τώρα ότι δεν υπήρχε µια κεν-
τρική υπηρεσία υψηλής νοµιµοποίησης –να το πω έτσι- στη χά-
ραξη της εθνικής πολιτικής. Αυτό το έχουµε πια και είναι η Γενική
Γραµµατεία Ψηφιακής Πολιτικής, ακριβώς για να κάνει αυτή τη
δουλειά, για να θέσει προδιαγραφές ενιαίες, για να µπορεί να
δηµιουργεί τις υποδοµές οι οποίες θα διαλειτουργούν, για να
µπορεί να πει σε όλο το φάσµα της διοίκησης µε ποιον ακριβώς
τρόπο και µε ποιες καλύτερες διαδικασίες –και διοικητικές και
οικονοµικές– µπορεί να σχεδιαστεί όλη αυτή η πολιτική. 

Άρα έχουµε αυτή τη στιγµή το βασικό εργαλείο, που, παρεµ-
πιπτόντως, αποτελούσε αιρεσιµότητα του ΕΣΠΑ, αυτού που τρέ-
χει τώρα, ακριβώς γιατί είναι γνωστό σε όλους και στην Ευρώπη
ότι η πολυδιάσταση πόρων, δυνάµεων στο κοµµάτι της ηλεκτρο-
νικής διακυβέρνησης ήταν στην Ελλάδα χαοτική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Μισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Τώρα, τι µπορούµε να κάνουµε άµεσα; Είναι αλήθεια βέβαια

ότι έχουν γίνει και κάποια πράγµατα. Είναι αλήθεια ότι τα τελευ-
ταία ένα, δύο χρόνια γίνονται ορισµένα πράγµατα –και τα παλιό-
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τερα χρόνια, δεν πρέπει να υποτιµούµε τίποτα. Αυτό που µπρο-
στά µας έχουµε αυτή τη στιγµή απ’ αυτά που είπατε και θέλω να
σας τα επισηµάνω, να σας τα περιγράψω λίγο, είναι κατ’ αρχάς
ότι πράγµατι έχουµε δύο µεγάλες πρωτοβουλίες, οι οποίες στο
αµέσως προσεχές διάστηµα θα έχουν ολοκληρωθεί. 

Η µία είναι όλη η διοικητική αναδιάρθρωση της διοίκησης µε
νέα οργανογράµµατα, τα οποία θα είναι ψηφιακά, ακριβώς για
να µπορεί ο καθένας να παρακολουθεί τη δοµή, τα καθηκοντο-
λόγια, τα προσοντολόγια, τις οργανικές θέσεις, τις κενές οργα-
νικές θέσεις. Έχουµε, δηλαδή, πια ένα ψηφιακό οργανόγραµµα
του συνόλου της διοίκησης. Και αυτή είναι µια δουλειά η οποία
θα µας δώσει εξαιρετικά καλύτερη διαχείριση στο ανθρώπινο δυ-
ναµικό της διοίκησης, αλλά περνάει µέσα απ’ αυτή την έννοια
του ψηφιακού οργανογράµµατος, που περιγράψατε κι εσείς.

Η δεύτερη σοβαρή τοµή που πρέπει να κάνουµε –και δεν νο-
µίζω ότι θα υπάρξει αντίρρηση- είναι ότι πρέπει να υποχρεωθεί
η διοίκηση να έχει ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων επί ποινή,
ότι καµµία απόφαση της διοίκησης να µην είναι εκτελεστή και νό-
µιµη εάν δεν έχει αυτά τα δύο, αυτή την ψηφιακή πορεία, την ψη-
φιακή υπογραφή, και, βεβαίως, την ψηφιακή καταγραφή. 

Ειρήσθω εν παρόδω, ένα από τα βασικά ζητήµατα του δηµο-
σίου -αυτά που λέµε πολλές φορές όταν αλλάζουν οι Υπουργοί,
οι κυβερνήσεις, δεν παρέλαβε, τι παρέλαβε, ποιος παρέλαβε,
κ.λπ.- αφορούν σε έναν µεγάλο βαθµό και στο διοικητικό έργο,
το γεγονός ότι δεν υπάρχουν ηλεκτρονικά πρωτόκολλα ή υπάρ-
χουν όταν η διοίκηση θέλει. Ο νόµος της ηλεκτρονικής διακυβέρ-
νησης του 2011 έλεγε ότι η διοίκηση δύναται να χρησιµοποιήσει
ηλεκτρονική διακίνηση εγγράφων. Δεν έγινε ποτέ υποχρεωτικό,
µε αποτέλεσµα επί της ουσίας να µην εφαρµοστεί ποτέ, παρά το
γεγονός ότι πρέπει να αναγνωρίσουµε ότι υπήρξαν υπηρεσίες ή
περιφέρειες, οι οποίες είχαν πολύ καλές πρακτικές στο κοµµάτι
αυτό. Κι αυτό δεν είναι µόνο θέµα διαφάνειας, είναι πολλά πράγ-
µατα, είναι και θέµα οικονοµικό. 

Σταµατώ εδώ, για να επανέλθω στη δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Παπα-

χριστόπουλε, έχετε τον λόγο και αυτή τη φορά για τρία λεπτά. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΠΑΧΡΙΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίρο-

µαι ειλικρινά. Πιστεύω ότι µιλάµε την ίδια γλώσσα. 
Ο λόγος αυτής της επίκαιρης ερώτησης είναι να αφυπνίσουµε

αυτούς που πρέπει να αφυπνιστούν. Πραγµατικά πιστεύω ότι η
χώρα θα βγει πιο γρήγορα από την κρίση, καλές οι καταγγελίες
για το τι δεν έκαναν οι άλλοι στο παρελθόν –γιατί χάσαµε 15 δι-
σεκατοµµύρια τα τελευταία χρόνια, γιατί, γιατί, γιατί-, αλλά δεν
φτάνουν. Δουλειά εδώ και τώρα! Ήδη κυβερνάτε δύο χρόνια. Νό-
µιµο είναι –κι εσείς το είπατε- ότι δεν είστε αρµόδιος για όλα,
γιατί πολύ σωστά αφορά όλα τα Υπουργεία, δεν αφορά µόνο το
δικό σας -ίσως το δικό σας κεντρικά. 

Αναβάθµιση εποµένως της Γραµµατείας. Αναβάθµιση του
Υπουργού. Πιστεύω ότι είναι πολύ σηµαντικό να γίνει κατανοητό
απ’ αυτούς που πρέπει να γίνει ότι δεν µπορούµε αυτή τη στιγµή
να πηγαίνουµε µε άροτρο –γιατί είµαστε τελευταία χώρα πλέον
σε χρήση διαδικτύου, τα γράφετε εσείς ο ίδιος, δεν είναι ότι σας
τα λέω εγώ-, δεν µπορεί να πηγαίνουµε εµείς µε το µουλάρι και
το αλέτρι, τη στιγµή που κάποιοι άλλοι χτυπάνε ένα κουµπάκι και
δεν κουβαλούν φακέλους, όπως βλέπω µέσα στο ΙΚΑ ή άλλα διά-
φορα και λοιπά.

Κάνω και πρόταση εδώ και τώρα για την ηλεκτρονική ψήφο.
Ξαναλέω: Έχουν γίνει δεκάδες αλχηµείες σε αυτή εδώ τη χώρα
σε πολλές ψηφοφορίες -και δεν µιλάω για βία, µιλάω µόνο για
νοθεία- και µάλιστα µε συνεργασία των δύο µεγάλων κοµµάτων
τότε. Δεν αναφέροµαι τώρα, για να µην έχω γκρίνιες. 

Τι θέλω να πω: Είναι µεγάλο θέµα βήµατος δηµοκρατίας η ηλε-
κτρονική διακυβέρνηση. Και ο λόγος που κάνω αυτή την ερώτη-
ση -δεν εγκαλώ εσάς, ξέρω ότι κάνετε µια πολύ σπουδαία δου-
λειά- είναι να αναδείξουµε το θέµα και όσο γίνεται περισσότεροι
Βουλευτές να συνειδητοποιήσουµε ότι θα βγούµε πιο εύκολα
από την κρίση. Η Εσθονία είναι το χειροπιαστό παράδειγµα. Μια
ανύπαρκτη χώρα πριν από είκοσι πέντε χρόνια.

Ευχαριστώ.
Ήµουν στα τρία λεπτά εντάξει, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λιγότερο, κύριε συ-

νάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΟΦΟΡΟΣ ΒΕΡΝΑΡΔΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Εσωτερικών και Διοικητικής Ανασυγκρότησης): Κύριε συνά-
δελφε, ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτηση. Είναι υποχρέωση,
όχι µόνο για εσάς, αλλά για οποιονδήποτε Βουλευτή, τη στιγµή
που υποβάλλει µία ερώτηση να γίνεται και µια ουσιαστική συζή-
τηση, κατά τη γνώµη µου. Γι’ αυτό νοµίζω ότι είµαστε στο ίδιο
µήκος κύµατος. 

Κύριε συνάδελφε, συµφωνώ. Δεν έχω κάτι να προσθέσω. Είναι
γεγονός ότι η χώρα πρέπει να επιταχύνει. Η Γενική Γραµµατεία
Ψηφιακής Πολιτικής έχει αναλάβει αυτή τη στιγµή τον κεντρικό
ρόλο σχεδιασµού όλης αυτής της ψηφιακής στρατηγικής της
χώρας αλλά και των υποδοµών ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.
Εµείς προφανώς σαν Υπουργείο θα υποστηρίξουµε –και υποστη-
ρίζουµε- αυτή την πολιτική. Και βεβαίως, «επιβάλλουµε» κατά κά-
ποιον τρόπο πρακτικές, οι οποίες θα µας φέρουν σε µια άλλη
κατάσταση. 

Έχουµε τεράστια προβλήµατα στα δικαστήρια, στην υγεία,
στην κοινωνική ασφάλιση. Όλα αυτά που λέτε είναι γεγονός.
Παρ’ όλα αυτά, γίνονται και ορισµένα πράγµατα, τα οποία δεν
πρέπει να υποτιµούµε. Μέχρι το τέλος του χρόνου θα έχουµε κα-
ταφέρει µια κεντρική διαλειτουργικότητα στο ελληνικό δηµόσιο,
δηλαδή, στο δηµοτολόγιο, στο ληξιαρχείο, στο «TAXIS» και στις
αστυνοµικές ταυτότητες. Έτσι, θα έχουµε τις πολύ µεγάλες βά-
σεις δεδοµένων του ελληνικού δηµοσίου, τις κεντρικές βάσεις,
σε µια διαλειτουργικότητα, που θα µας επιτρέψει να περάσουµε
σε αυτό που λέµε «Κάρτα του Πολίτη», «Μητρώο του Πολίτη».
Αυτό θα µπορέσει από εκεί και πέρα να επιταχύνει τέτοιες διαδι-
κασίες. 

Έχουν γίνει και πολλά µικρότερα πράγµατα, όπως είναι η αυ-
τεπάγγελτη αναζήτηση από το δηµόσιο εγγράφων µέσω της ηλε-
κτρονικής διασύνδεσης που έχει. Επίσης, έχει αναβαθµιστεί ή
προσπαθούµε να αναβαθµίσουµε, γιατί υπάρχουν και τεχνικά
προβλήµατα. Μια διάσταση είναι το τεχνικό κοµµάτι, που πρέπει
να το έχουµε υπ’ όψιν µας. 

Δεν είµαστε Εσθονία, δυστυχώς. Αλλά πρέπει να λάβουµε υπ’
όψιν ότι η Εσθονία ξεκίνησε από το µηδέν πολύ πρόσφατα, δη-
λαδή µε καινούργιες τεχνολογικές υποδοµές. Και είναι και µια
πολύ µικρή χώρα, στην οποία οι άµεσοι χρήστες δηµοσίων υπη-
ρεσιών δεν είναι πάνω από ένα εκατοµµύριο. Βεβαίως, είναι ένα
παράδειγµα καλής και ορθής διαχείρισης αυτών των πολιτικών. 

Νοµίζω ότι από το τέλος του χρόνου και µετά θα έχουµε πια
να δείχνουµε συγκεκριµένες, απτές πράξεις µεγάλης προόδου
της χώρας στο κοµµάτι της ηλεκτρονικής διακυβέρνησης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ευχαριστούµε, κύριε

Βερναρδάκη.
Κι επειδή ξέρω τον κ. Παπαχριστόπουλο, τον Ιανουάριο του

2017 θα υποβάλει πάλι ερώτηση. Να δούµε πού θα είστε µε τις
δεσµεύσεις που πήρατε για το τέλος του χρόνου.

Τελειώνουµε τη σηµερινή συζήτηση µε τη δεύτερη µε αριθµό
4117/21-3-2016 ερώτηση του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρα-
τικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινω-
νικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τον αποκλεισµό από το νέο πρό-
γραµµα κοινωφελούς εργασίας δήµων και ανέργων από ολό-
κληρες περιφέρειες. 

Στον κ. Κεγκέρογλου θα απαντήσει η Αναπληρώτρια Υπουργός
κ. Ουρανία Αντωνοπούλου.

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Βασικό σε όλες τις πολιτικές είναι το στοιχείο της αντίληψης

για τα πράγµατα και της αποτελεσµατικότητας. Και συνδεόµενος
µε το προηγούµενο, να πω πως όταν εισήχθη η ηλεκτρονική ψή-
φος από την προηγούµενη κυβέρνηση, ο ΣΥΡΙΖΑ τότε µίλησε
περί τεχνοφασισµού. Και είναι θετικό που τίθεται από τον έναν
κυβερνητικό εταίρο σήµερα το θέµα και δεν απάντησε µε τον ίδιο
τρόπο ο κ. Βερναρδάκης, αλλά το άφησε ανοικτό.

Είναι αντίληψη, λοιπόν, των πραγµάτων και πιστεύω ότι αν αλ-
λάξουµε νοοτροπία και αντίληψη πολλά πράγµατα µπορούµε να
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πετύχουµε. Να πω, όµως, ότι µέσω της κοινωφελούς εργασίας,
σε ένα µικρό προγραµµατάκι που δούλεψαν τέσσερα παιδιά της
πληροφορικής στη Διεύθυνση Επικοινωνιών και Μεταφορών της
Περιφέρειας Κρήτης, ψηφιοποιήθηκε όλο το αρχείο αδειών οδή-
γησης, αδειών κυκλοφορίας και γενικότερα το αρχείο της Διεύ-
θυνσης Επικοινωνιών και Μεταφορών και είναι ένα επίτευγµα µε
πάρα πολύ µικρό κόστος, µέσα από την κοινωφελή εργασία, που
είναι και το αντικείµενο της ερώτησής µας.

Να πω ότι και µε την Κυβέρνηση έχουµε µια θεµελιώδη δια-
φορά ως προς το θέµα της ανεργίας γενικότερα. Εµείς πιστεύα-
µε και πιστεύουµε ότι µόνον η επανεκκίνηση της οικονοµίας, η
ανάπτυξη και βεβαίως πολιτικές που έχουν να κάνουν µε τη σύν-
δεση της ανάπτυξης µε την απασχόληση, όπως είναι η ρήτρα
απασχόλησης, µπορούν να δώσουν οριστική λύση στο θέµα της
ανεργίας.

Βεβαίως, τα προγράµµατα έχουν συµβάλει κατά καιρούς πάρα
πολύ στην ανάσχεση της ανεργίας και στην αντιµετώπιση προ-
βληµάτων που αφορούν ιδιαίτερες οµάδες, όπως είναι οι µακρο-
χρόνια άνεργοι ή άνθρωποι οι οποίοι είναι µέλη οικογενειών που
δεν έχουν κανέναν εργαζόµενο. Τα προγράµµατα, λοιπόν, παί-
ζουν σηµαντικό ρόλο, αλλά δεν είναι το άπαν.

Έρχοµαι, λοιπόν, να πω ότι η Κυβέρνηση υποσχέθηκε πάρα
πολλά σε σχέση µε τα προγράµµατα. Βεβαίως, πιστεύω ότι έχει
προσγειωθεί σήµερα στην πραγµατικότητα, αλλά εκτός από την
προσγείωση στην πραγµατικότητα έχει και µια καθυστέρηση, η
οποία πιστεύω ότι οφείλεται γενικότερα στην υλοποίηση του
ΕΣΠΑ και των κονδυλίων του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου,
που αυτό περιλαµβάνει. 

Σε κάθε περίπτωση, έχουµε το πρόγραµµα κοινωφελούς ερ-
γασίας να έχει προκηρυχθεί για δεκαεπτά δήµους, και νοµίζω ότι
έχει µπει και σε λειτουργία. Έχουµε την υπόσχεση ότι θα έρθει
για τριάντα τέσσερις άλλους δήµους και µια δεύτερη υπόσχεση
ότι θα έρθει και για τους υπόλοιπους διακόσιους εβδοµήντα τέσ-
σερις.

Αυτή τη µεγάλη καθυστέρηση θέλω να µας εξηγήσει η κυρία
Υπουργός και να µας δώσει τα στοιχεία σήµερα για το πώς
εκτιµά ότι θα υλοποιηθούν όλα αυτά τα προγράµµατα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήσασταν σαφής.
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ, κύριε Κεγκέρογλου, για την ερώτηση, παρ’ ότι θα
διαφωνήσω ριζικά µε τις πρώτες παρατηρήσεις που κάνατε. Δεν
νοµίζω ότι υπάρχει κανείς σε αυτή την Κυβέρνηση, κανείς σκε-
πτόµενος άνθρωπος, που πιστεύει ότι το τεράστιο πρόβληµα της
ανεργίας που κληρονοµήσαµε, ένα εκατοµµύριο διακόσιες πε-
νήντα χιλιάδες ανέργους, µε το 75% µακροχρόνια ανέργους –
αυτό πήραµε στα χέρια µας τον Ιανουάριο του 2015-, θα το
λύσουν οι υποστηρικτικές δράσεις προς τους ανέργους. Κανείς
δεν το λέει αυτό. Είναι καταγεγραµµένο.

Πολλές φορές έχω πει ότι η ανεργία θα λυθεί µε την ανάπτυξη
της οικονοµίας. Όµως, στο ενδιάµεσο εµείς υποστηρίζουµε τον
ιδιωτικό τοµέα και ιδιαίτερα τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις µε
προγράµµατα τα οποία υποστηρίζουν το µισθολογικό και µη µι-
σθολογικό κόστος, για να διευκολύνουµε προσλήψεις στον ιδιω-
τικό τοµέα. Κάνουµε πλέον στοχευµένη κατάρτιση, ώστε µετά
την πρακτική άσκηση, να προσλαµβάνονται, να έχουν ένα µέλλον
οι άνεργοι. 

Δεν υπήρχε σύστηµα διάγνωσης των αναγκών της αγοράς ερ-
γασίας, όπως γνωρίζετε, κύριε Κεγκέρογλου. Εµείς το ολοκλη-
ρώσαµε και πλέον όλα τα προγράµµατα, επειδή έχουµε εξορ-
θολογήσει τους πόρους, πηγαίνουν σε κλάδους της οικονοµίας
και επαγγέλµατα, τα οποία έχουν ζήτηση, ώστε να γίνονται προσ-
λήψεις. Να µαθαίνουµε κάτι και µετά να έχουµε κάποιο αποτέ-
λεσµα αυτό που µάθαµε, όχι να κάνουµε οριζόντιες καταρτήσεις.

Η τρίτη µεγάλη παρέµβαση που έχουµε, πέρα από αυτές τις
δύο που είπα, είναι η κοινωφελής εργασία. Κοιτάξτε, όταν ανέ-
λαβα τα καθήκοντά µου, το 2014 διαπίστωσα ότι είχε ανατεθεί
µια έρευνα αξιολόγησης στον ΙΟΒΕ, από το δικό σας Υπουργείο,

επί δικής σας Υπουργίας.
Τα αποτελέσµατα που έβγαλε ο ΙΟΒΕ, φαντάζοµαι θα τα έχετε

δει, λέγανε ότι τα προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας δεν έπια-
ναν τις οµάδες στόχους, δεν ήταν οι µακροχρόνια άνεργοι που
εντάσσονταν στην πλειοψηφία τους, δεν ήταν τα χαµηλότερα ει-
σοδήµατα που εντάσσονταν και επίσης µετά το πέρας των προ-
γραµµάτων δεν είχε καµµία βελτίωση το ανθρώπινο δυναµικό, οι
άνθρωποι που είχαν ενταχθεί εκεί πέρα, άρα δεν είχαν και κανένα
µέλλον.

Έτσι, λοιπόν, εµείς υποχρεωθήκαµε να ανασχεδιάσουµε. Και
σήµερα, όπως γνωρίζετε, παρ’ ότι αυτά τα προβλήµατα ήταν
πολύ γνωστά στην Ευρωπαϊκή Επιτροπή και µας είπαν «όχι πλέον
κοινωφελείς εργασίες», εµείς καταφέραµε όχι µόνο να κρατή-
σουµε το πρόγραµµα ζωντανό, αλλά πλέον να είναι για οκτώ
µήνες.

Επειδή αναφερθήκατε συγκεκριµένα για το τι κάνουµε, όσον
αφορά την ερώτηση την οποία έχω απαντήσει πολλάκις στη
Βουλή και έχουµε βγάλει δελτία Τύπου, ανακοινώσεις κ.λπ., να
σας πω πού βρισκόµαστε σήµερα.

Όσον αφορά τους δεκαεπτά δήµους, οι διαδικασίες έχουν
ολοκληρωθεί και οι προσλήψεις είναι άµεσες. Ξεκινάνε αύριο.

Όσον αφορά τους τριάντα τέσσερις δήµους, βρισκόµαστε σε
εκείνο το στάδιο που εγγράφονται πλέον οι άνεργοι, δηλαδή
ανοίγει η πλατφόρµα του ΟΑΕΔ για να εγγραφούν οι άνεργοι,
αφού έχουµε κάνει την προεργασία µε τους δήµους και έχουµε
καταγράψει τα έργα στα οποία θα εντάσσονται.

Όσον αφορά τους διακόσιους εβδοµήντα τέσσερις δήµους,
σήµερα έχει φύγει η επιστολή και στην ΚΕΔΕ και στους δήµους
µε τους οποίους έχουµε συνεργαστεί οριζόντια, να µπουν στην
ηλεκτρονική πλατφόρµα που για πρώτη φορά εµείς κάναµε,
όπου οι δήµοι ηλεκτρονικά πλέον καταγράφουν τι έργα υλοποι-
ούν, ποια είναι η αντιστοίχιση των θέσεων που θέλουν να προσ-
λάβουν µέσα από την οκτάµηνη κοινωφελή εργασία. Άρα η
διαδικασία και για τους διακόσιους εβδοµήντα τέσσερις έχει ολο-
κληρωθεί.

Οι πόροι είναι υπαρκτοί και έχουν εγγραφτεί. Ξέρουµε ακρι-
βώς από πού έρχεται η χρηµατοδότηση. Υπάρχει ένα τµήµα και
από τον τακτικό προϋπολογισµό, διότι µε όλα τα εµπροσθοβαρή
έργα τα οποία είχαν βγει, η Αττική και το Νότιο Αιγαίο πλέον
είχαν µηδέν –µηδέν!- δυνατότητα να χρηµατοδοτηθούν από το
Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο. Για αυτά όλα χρειάστηκε να κά-
νουµε διαβουλεύσεις, ούτως ώστε να µπορέσουµε να το στή-
σουµε. Το έχουµε ολοκληρώσει.

Θέλω να τελειώσω λέγοντας ότι οι άνεργοι πλέον, οι οποίοι εγ-
γράφονται σε αυτά τα προγράµµατα, πέρα από την εργασία την
οποία προσφέρουν σαν κοινωφελή δράση προς τους δήµους, µε
αποτελέσµατα τα οποία τα παρακολουθούµε και τα ελέγχουµε
σε συνεργασία µε τον Διεθνή Οργανισµό Εργασίας, κάθε πέµπτη
µέρα πηγαίνουν για αναβάθµιση τυπικών προσόντων. Οι πρώτες
δράσεις που έχουµε είναι σε τρία επίπεδα: κατάρτισης, τεχνολο-
γίας και πληροφορικής. Ακόµα και ένας πολίτης για να µπορεί να
χρησιµοποιεί τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες που θα του δίνουµε,
θα πρέπει να έχει τη δυνατότητα να µπαίνει µέσα στο διαδίκτυο
και να µπορεί να εγγράφεται, να µπορεί να βλέπει και να ρωτάει.

Εµείς αυτά τα λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας, έτσι ώστε τα προ-
γράµµατα αυτά που βγάζουµε, της κοινωφελούς εργασίας, να
µην έχουν τα αρνητικά αποτελέσµατα, να πω, που είχαν προ-
ηγούµενες γενιές κοινωφελούς εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κεγκέ-
ρογλου, έχετε τον λόγο.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι υποχρεω-
µένος να πω ότι το Υπουργείο από ανακοινώσεις και δελτία Τύ-
που, τα οποία επικαλέστηκε, πάει καλά. Από αποτελεσµατικότητα
στην υλοποίηση των προγραµµάτων πάσχει.

Θα πρέπει να σας ενηµερώσω ότι, για να πάρουµε την έγκριση
για τη νέα γενιά προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας, παρα-
τέθηκαν προς τους συνοµιλητές µας και δη την αρµόδια Γενική
Διεύθυνση της Ευρωπαϊκής Επιτροπής τα επιτεύγµατα -εντός ή
εκτός εισαγωγικών-, τα θετικά αποτελέσµατα του προγράµµατος
κοινωφελούς εργασίας που είχε υλοποιηθεί πριν. Άρα η όποια
προσπάθεια απαξίωσης του προηγούµενου προγράµµατος που
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έχρηζε βελτίωσης –και έγιναν βελτιώσεις τις οποίες έχουµε επι-
σηµάνει και έχουµε ψηφίσει εδώ στη Βουλή- δεν είναι δόκιµη από
την πλευρά της κυρίας Υπουργού.

Έρχοµαι τώρα στο θέµα των ποσοστών ανεργίας, τα οποία
είναι πράγµατι τροµακτικά, συνεχίζουν να είναι. Απ’ ό,τι θυµάστε,
το γενικό ποσοστό ανεργίας είχε φτάσει περίπου στο 28%. Αυτό
το ποσοστό από 2013 και µετά άρχισε να έχει πτωτική τάση και
έφτασε µέχρι το 25%, 24,5%, ανάλογα µε ποιο µήνα γινόταν η
µέτρηση και συνέχισε και στον ενάµιση χρόνο να έχει µια πτώση
περίπου 1,5% ή µπορεί και παραπάνω ή και λιγότερο. Θα το
δούµε τον Οκτώβρη που θα έχει τελειώσει η εποχιακή απασχό-
ληση.

Ενώ φαίνεται να έχει πτωτική τάση η ανεργία, τα ποιοτικά στοι-
χεία είναι δραµατικά. Θα πω ότι οι µακροχρονίως άνεργοι, ενώ
τον Ιούλιο του 2013 σε σύνολο οκτακοσίων εξήντα εννέα χιλιά-
δων που αναζητούσαν εργασία -γιατί είναι και κάποιοι που δεν
αναζητούν εργασία, αλλά εγγράφονται στον ΟΑΕΔ για να φαί-
νονται ως άνεργοι- είχαµε τριακόσιες ογδόντα οκτώ χιλιάδες µα-
κροχρονίους ανέργους, τον Ιούλιο του 2016, τον προπροηγού-
µενο µήνα αυτό το νούµερο εκτινάχθηκε στις τετρακόσιες σα-
ράντα χιλιάδες.

Αν κάνουµε άλλη µια ανάλυση σε αυτούς που απασχολούνται
στο αντίστοιχο διάστηµα ή αυτούς που βρήκαν δουλειά, θα δού-
µε ότι βρήκαν κυρίως ηµιαπασχόληση. Αυτά τα δύο ποιοτικά
στοιχεία πρέπει να µας ανησυχήσουν πάρα πολύ, γιατί ενώ φαί-
νεται ποσοτικά η ανεργία να πέφτει, έχουµε δραµατοποιήσει
αυτό το στοιχείο. Τα έχει νοµίζω υπ’ όψιν του το Υπουργείο, τα
επισηµαίνω όµως για να τα γνωρίζουµε.

Θέλω σε αυτά που είπε η κυρία Υπουργός να πω τα εξής: Σύµ-
φωνα µε τα στοιχεία τα οποία µου έδωσε το Υπουργείο Οικονο-
µίας φαίνεται ότι υπάρχει µια χρηµατοδότηση και για τους
δεκαεπτά δήµους και για τους τριάντα τέσσερις. Δεν είναι σαφές
ότι υπάρχει για τους διακόσιους εβδοµήντα τέσσερις δήµους. 

Η χρηµατοδότηση, βεβαίως, χωρίζεται σε δύο τµήµατα. Αφ’
ενός µεν για την εργασία και αφ’ ετέρου για την κατάρτιση. Η
κατάρτιση, η οποία συνολικά -αν έχω κάνει καλά τους λογαρια-
σµούς-, είναι γύρω στα 40 εκατοµµύρια ευρώ, φαίνεται ότι δεν
αφορά τους εργαζόµενους. Ενώ, δηλαδή, θα κληθούν να καταρ-
τιστούν εις βάρος του χρόνου εργασίας -χωρίς το «εις βάρος»
να είναι πάντα αρνητικό-, στο οικονοµικό είναι εις βάρος των
αµοιβών που θα λάβουν. Δεν φαίνεται ότι οι εργαζόµενοι που θα
καταρτιστούν θα πάρουν χρήµατα για την κατάρτιση, από τα 40
περίπου εκατοµµύρια και αυτό είναι ένα ερώτηµα προς την
Υπουργό και να δούµε αν το διευκρινίσουν.

Το δεύτερο στοιχείο είναι ότι ενώ υπάρχουν οι πόροι του ΕΚΤ
–οι ασφαλισµένοι είτε µε την εµπροσθοβαρή αξιοποίηση είτε από
το 2014-2020- τα 50 εκατοµµύρια από τον προϋπολογισµό δεν
έχουν εγγραφεί ή αν έχουν εγγραφεί θα ήθελα να το µάθω. Αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό, γιατί άκουσα και τον Πρωθυπουργό
στη Θεσσαλονίκη και υποσχέθηκε ότι θα είναι από τα 246 εκα-
τοµµύρια. Το πρόγραµµα δεν µπορεί να υλοποιηθεί αν δεν εγ-
γραφούν. Πότε θα τα εισπράξει τα 246 εκατοµµύρια για να τα
βάλει;

Κλείνω, ρωτώντας αν το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας
αφορά συγκεκριµένα έργα που προτείνουν οι δήµοι. Οι δήµοι,
λοιπόν, προτείνουν έργα που είναι άµεσης απόδοσης, µε ειδικό-
τητες οικοδόµους, τεχνίτες, ελαιοχρωµατιστές, οδοκαθαριστές,
αποψιλωτές χόρτων, αυτών των ειδικοτήτων. Και το πρόγραµµα
προβλέπει ότι οι άνεργοι που θα µπουν θα είναι µέχρι κάποιας
ηλικίας για να είναι επιλέξιµη η χρηµατοδότηση -δεν µπορεί να
είναι ανεξαρτήτου ηλικίας- και βεβαίως, θα πρέπει να καταρτι-
στούν στην πληροφορική. 

Τώρα, να καταρτιστούν οι οικοδόµοι, οι ελαιοχρωµατιστές, οι
αποψιλωτές χόρτων και οι οδοκαθαριστές στην πληροφορική για
να λάβουν την αµοιβή από την κατάρτιση -και αν την λάβουν-
είναι ένα θέµα. Θα ήθελα διευκρινίσεις σε αυτό για να δω µήπως
είναι και αυτή η αιτία που έχει πάει πίσω το πρόγραµµα και δεν
είναι µια απλή αδράνεια του Υπουργείου, γιατί, κυρία Υπουργέ,
φθάνουµε να είστε δύο χρόνια στην Κυβέρνηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Δεν µπορείτε να επικαλείστε
πλέον τις αδυναµίες του προηγούµενου συστήµατος. Εγώ δεν
ήµουν αρµόδιος για τον ΟΑΕΔ και τα προγράµµατα ανεργίας.
Ήταν άλλος συνάδελφος. Όµως, οφείλω να πω τέρµα πια η επί-
κληση των αδυναµιών των προηγούµενων. Τώρα θα µιλήσετε για
τις δικές σας αδυναµίες, είκοσι έναν µήνες που έχετε το τιµόνι
της χώρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Υπουργέ, έχετε

τον λόγο.
ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-

γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δεν µε εκπλήσσει ο λόγος που εκφέρετε, κύριε Κεγκέρογλου,
δεν είναι η πρώτη φορά. Μιλάτε για αδυναµίες, χρησιµοποιείτε
µια γλώσσα, η οποία επικοινωνιακά προσπαθεί να δηµιουργήσει
εσφαλµένες εικόνες φυσικά, διότι σε όλα τα θέµατα που αναφερ-
θήκατε υπάρχει απάντηση, υπάρχουν δηµοσιεύσεις µας, οι προ-
σκλήσεις οι ίδιες περιγράφουν το πρόγραµµα και παρ’ όλα αυτά
εσείς επιµένετε να συνεχίζετε, να κινδυνολογείτε και να λέτε ότι
δεν κάνουµε τόσους µήνες τίποτα και λοιπά. 

Κοιτάξτε, το εύκολο να απαντήσει κανείς είναι να πει ότι µπλέ-
ξατε τα χρήµατα της κατάρτισης, το πόσα θα πάρουν οι άνεργοι,
το που θα βρούµε τα λεφτά. Τα κάνατε µια σούµα εκεί και αρχί-
σατε να εκφέρετε λόγο για το πώς θα γίνουν όλα αυτά. Θα σας
πω πώς θα γίνουν. Οι ωφελούµενοι πληρώνονται κανονικά ακρι-
βώς τον κατώτατο µισθό, όπως πρέπει να πληρώνονται. Την πέµ-
πτη µέρα παίρνουν άδεια από την εργασία τους.

Το να έχουµε ένα σύστηµα που πληρώνουµε για να πας να µά-
θεις πέντε πράγµατα, αυτό είναι παθογένεια και δεν υπάρχει σε
ευρωπαϊκό επίπεδο. Εµείς τα κάνουµε αυτά και κάποιες άλλες
χώρες. Δηλαδή, χρησιµοποιούµε την κατάρτιση επιδοµατικά.
Τους δίνουµε επίδοµα. Θέλετε να το συνεχίσουµε εµείς αυτό; 

Στην κατάρτιση αυτή δεν υπάρχει επίδοµα και εµείς λέµε στον
άνεργο: Έχεις την επιλογή. Θες να µάθεις τις βασικές αρχές επι-
χειρηµατικότητας για να µην εµπλακείς εσύ και η οικογένειά σου
να ανοίγετε µια επιχείρηση σήµερα και αύριο να κλείνει; Έλα να
παρακολουθείς ενηµερωτικά σεµινάρια. Ενδιαφέρεσαι για τον
χώρο της κοινωνικής επιχειρηµατικότητας; Ειδικά σεµινάρια. Δεν
ξέρεις πώς να χρησιµοποιείς ένα κοµπιούτερ και πώς να µπεις
ηλεκτρονικά να εγγραφείς στον ΟΑΕΔ; Έλα να µάθεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Αναπληρώτριας Υπουργού)

Θα ήθελα να είχαµε πολύ χρόνο, κύριε Κεγκέρογλου, να το συ-
ζητήσουµε. Όπως ξέρετε όταν οι δήµοι προσλαµβάνουν, δίπλα
ακριβώς από την ειδικότητα υπάρχει προσοντολόγιο. Δηλαδή, να
στείλουµε αυτόν ο οποίος ξέρει να µπογιατίζει, να πάει να κάνει
κατάρτιση για να µπογιατίσει; Αυτό µας προτείνετε; Γι’ αυτό λέµε
εµείς, λοιπόν, ότι ήταν ανορθολογικός ο τρόπος…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Δεν νοµίζω ότι πρό-
τεινε αυτό. 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΑΝΤΩΝΟΠΟΥΛΟΥ (Αναπληρώτρια Υπουργός Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης):
Επιτρέψτε µου να ολοκληρώσω. 

Άρα η ιδέα του ότι ο ένας άνθρωπος εργάζεται σε µια δουλειά
και πάνω σε αυτή τη δουλειά πρέπει να τον καταρτίσουµε δεν
προκύπτει. Δεν πρέπει να γίνεται έτσι η δουλειά. Πρέπει ο ΟΑΕΔ,
όπως καταγράφει το ατοµικό σχέδιο δράσης, να µας λέει ποιος
από τους ανέργους πρέπει να πάει για κατάρτιση και ποιος δεν
χρήζει κατάρτισης. 

Για παράδειγµα, πηγαίνει κάποιος να δουλέψει σε ένα βενζι-
νάδικο. Εάν ξέρει να χρησιµοποιεί Excel ενώ ο άλλος δεν ξέρει,
τον προσλαµβάνει πιο εύκολο η εταιρεία. Αυτό µας λέει η διά-
γνωση αναγκών της αγοράς εργασίας. Οι ΤΠΕ είναι απαραίτητες
σε όλα τα επαγγέλµατα που υπάρχουν σήµερα. 

Όσο για τους πόρους, πάλι µπλέξατε κάποιους αριθµούς.
Θέλω να επισηµάνω στους πολίτες που πιθανόν µας παρακολου-
θούν αυτή τη στιγµή ότι όσον αφορά τη χρηµατοδότηση, δεν
υπάρχει κανένας κίνδυνος. Είναι τελείως ξεκάθαρη η εικόνα από
πού έρχονται τα χρήµατα και πότε θα εκχωρηθούν. Άρα δεν
έχουµε κανένα πρόβληµα σε αυτό. 
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Θέλω να κλείσω µε µια παρατήρηση. Όσον αφορά τη µακρο-
χρόνια ανεργία, θα πρέπει να είναι κατανοητό στον οποιονδή-
ποτε, σε ένα µικρό παιδί, ότι όταν έχουµε µια χρονική διάρκεια
πέντε, έξι ετών βαριάς ανεργίας για τη χώρα µας, όποιος µπαίνει
και είναι άνεργος σήµερα, εάν δεν έχει βρει δουλειά µετά από
δώδεκα µήνες περνάει στους µακροχρόνια ανέργους. Άρα ο
όγκος και η µετάβαση από τη βραχυχρόνια ανεργία στην µακρο-
χρόνια ανεργία είναι ένα πρόβληµα. 

Όµως, επισηµαίνω ότι όταν ήρθαµε εµείς σαν Κυβέρνηση, οι
µακροχρόνια άνεργοι ήταν γύρω στις εννιακόσιες χιλιάδες. Σή-
µερα, πόσοι είναι; Μιλάµε για αρχές του 2015 µέχρι σήµερα. Κοι-
τάξτε το, κύριε Κεγκέρογλου και θα δείτε ότι έχει πέσει ο αριθ-
µός. 

Επίσης, να επισηµάνω ότι η ΕΛΣΤΑΤ µας είπε χθες ότι όχι µόνο
έπεσε το ποσοστό ανεργίας, αλλά ότι έχουµε από τον Ιανουάριο
του 2015 µέχρι σήµερα συν διακόσιες χιλιάδες απασχολούµε-
νους. Δηλαδή, διακόσιες χιλιάδες άνθρωποι παραπάνω έχουν
απασχόληση σήµερα από ό,τι είχαµε το 2019. 

Αυτά καταθέτω. Και αν κάνουµε καλά τη δουλειά µας ή όχι και
οι αριθµοί αλλά και η κοινωνία µάς το λέει σε καθηµερινή βάση. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, έδωσα µια
ευκαιρία να φταίει η έλλειψη χρηµατοδότησης!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει, δεν απαντή-
θηκε αυτό. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. Να ευ-
χαριστήσω τον συνάδελφο κ. Θεωνά για τη συντροφιά που µας
έκανε και να θυµόµαστε ότι η ανεργία το 2009 ήταν 7,34%. Αυτό
να το θυµόµαστε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.05’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 19 Σεπτεµβρίου 2016 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος κοινοβουλευτικό έλεγχο: συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.
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